
Ke že priate stvá treba utužo-
va , zástupcovia mesta Stupavy 
sa predposledný májový víkend  

zú astnili v Ivan iciach na jubilejnom 
tridsiatom ro níku podujatia „Slavnosti 
ch estu a vína“. Všetci mali príležitos  
pochutna  si na šparg ových špecialitách 
a výbornom moravskom víne. V programe 
na hlavnom pódiu nechýbal ani náš súbor 
Stupavjánek, na vystúpenie ktorého sme 
boli právom hrdí. 

Menšík i Mucha
Bohatý program a remeselný trh prilá-

kali množstvo nadšencov. Mnohí z nich, 
ako aj my, navštívili expozíciu Vladimíra 
Menšíka, ktorý bol ich rodákom. A nebol 
sám. V Ivan iciach sa narodil takisto slávny 
umelec Alfons Mucha. Práve tento rok 
bola v ne alekom Moravskom Krumlove 
otvorená výstava pod názvom Slovanská 
epopeja, návštevu ktorej sme si takisto 
nenechali ujs . Cyklus 20 monumentál-

nych plátien nama oval práve spomínaný 
secesný maliar svetového formátu Mucha. 
Zah adie  sa do originálnych diel autora 
v nás zanechalo dojemné pocity. 

Spolo né stretnutie
Ivan ice sú nám blízke nielen svojou 

vzdialenos ou, kultúrou, tradíciami a spo-
lo nou históriou, ale aj rokmi pestovaným 
priate stvom. Na spolo nom stretnutí so 
starostom mesta, s jeho zástupcami a riadi-
te kou strediska vo ného asu vznikli nové 
myšlienky na upevnenie nášho dlhoro ného 
partnerstva. Máte sa na o teši , aktivity 
budú zamerané na vzájomné spoznávanie 
detí, študentov, rodín i organizácií.  

Zuzana Baligová, prednostka mestského úradu, 
foto: Majda Slámová

STUPAVSKÉ NOVINY

ítate Stupavské noviny od titul-
nej strany alebo za ínate športom? 
Aj v tomto májovom vydaní náj-
dete všetky svoje ob úbené rub-
riky a dôležité informácie o dianí 
v meste. Zmapovali sme pre vás kul-
túrne aj športové akcie za uplynulý 
mesiac. Boli ste sa pozrie  na stavaní 
mája? Alebo ste sa prešli cez park po 
vínnej ceste? Pozrite si pozvánky 
v kalendári podujatí a tešíme sa na 
vás na susedskom festivale Láskavá 
Stupava alebo na D och mestských 
organizácií. A s úsmevom, priatelia!                      
Vaša redakcia
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STRETÁVANIE SPÁJA
Mestá Stupava a moravské Ivan ice za ali rozvíja  
vzájomnú spoluprácu už v roku 2000. O desa  rokov neskôr, 
20. januára 2010, podpísali predstavitelia oboch miest, náš 
vtedajší primátor ubomír Žiak a starosta Ivan íc Vojt ch 
Adam, partnerskú zmluvu o spolupráci.

ŠKOLSTVO
NOVÉ ŠKÔLKY 
SÚ SKOLAUDOVANÉ

Novopostavená budova Materskej školy na 
Zvon ekovej ulici, ako aj budova, ktorá rozši-
ruje kapacitu existujúcej Materskej školy na 
Ružovej ulici, sú skolaudované. V školskom 
roku 2024/2025 tak v Stupave pribudne mini-
málne 132 nových miest pre predprimárne 
vzdelávanie. Prijímanie detí do materských 
škôl prebieha do konca mája. Všetky potrebné 
informácie nájdete na stránkach materských 
škôl alebo na www.stupava.sk. pie

KULTÚRA
MÚZEUM ŠKOLSTVA 
A PEDAGOGIKY

Toto múzeum vzniklo v roku 1970. Je 
špecializovanou fondovou pamä ovou 
inštitúciou s celoslovenskou pôsobnos ou 
v oblasti dejín školstva a pedagogiky na Slo-
vensku. Expozíciu s takmer 48 000 kusmi 
zbierkových predmetov nájdete v nových 
priestoroch bývalej základnej školy v Devín-
skej Novej Vsi. Pozývame vás na poduja-
tia pre verejnos  a na program pre školské 
skupiny detí. rr

SAMOSPRÁVA
VEREJNÉ PREROKOVANIE

V pondelok 29. 4. 2024 sa vo 
ve kej sále MKIC uskuto nilo 
verejné prerokovanie doku-

mentu k územnému plánu mesta: 
Správa o hodnotení vplyvov strate-
gického dokumentu na životné pro-
stredie. 

Stretnutia s ob anmi sa okrem vede-
nia mesta zú astnili aj spracovatelia 
územného plánu mesta Eva Balašová, 
Karol Balaš (SB PART-
NERS, s. r. o) a tiež 
spracovate  predmet-
ného dokumentu Mgr. 
Tomáš ernohous, 
ktorý posudzoval vplyv 
navrhovaného územného plánu a jeho 
dopady na životné prostredie. 

 Dokument, ktorý komplexne hod-
notí vplyv a dopady navrhnutého 
územného plánu na životné prostredie 
má 413 strán a je zverejnený na web-
stránke mesta v sekcii: Koncepcia rie-
šenia územného plánu mesta Stupavy, 
v rámci toho banneru je zverejnený aj 
návrh riešenia územného plánu, všetky 
mapové podklady, ako aj kompletná 
textová as  dokumentu. Ob ania 
mali možnos  posiela  písomné pri-

SAMOSPRÁVA
INFRAŠTRUKTÚRA 
PRE ELEKTRICKÉ VOZIDLÁ

Na zasadnutí mestskej rady 20. mája 
predniesol primátor Peter Novisedlák návrh 
koncepcie rozvoja nabíjacej infraštruktúry 
pre elektrické vozidlá v našom meste. Do 
roku 2026 by sme mali ma  10 AC nabíja-
cích staníc, každú s dvoma nabíjacími bodmi 
a jednu DC stanicu 50 kW. Prednostne v cen-
tre a na sídliskách. Mestská rada návrh pod-
porila a poslanci o om budú hlasova  na 
májovom mestskom zastupite stve. švo

(pokra ovanie na str. 2)
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VOLEBNÝ OKRSOK . 1 
Volebná miestnos : Mest-
ský úrad v Stupave (zasa-
da ka na prízemí), Hlavná 
24, Stupava, pre voli ov, 
ktorí majú trvalý pobyt na 
uliciach: 
Bitúnková
Družstevná
Ferdiša Kostku
Jána Ondruša
Jilemnického
Kalin iakova
Marcheggská
Nad potokom
Námestie Slovenského povstania
Pažitná
Po ná
Pri majeri
Pri potoku
SNP
Vincenta Šikulu
Žabár a

VOLEBNÝ OKRSOK . 2 
Volebná miestnos : Eko-
centrum Stupava, Hlavná 
ul. . 9C, Stupava,
pre voli ov, ktorí majú 
trvalý pobyt na uliciach:
1. Borovicová
Brezová
Dubová
Duklianska
Džbankárska
Hrabová
Jed ová
Jelenia

. Kraskovskej
Lesná
Liesková
Líš ia
Malacká
Mateja Bela
Medzipoto ná
Na Kopcoch
Nová

Obuvnícka
Osiková
Pajštúnska
Park
Pastierska
Piesková
Platanová
Pod Kopcami
Pod v škom
Pri artézskej studni
Prof. Ondroucha
Rímska
U Kozánka
Václava Honzu
2. v stavbách v k. ú. Stupava 
v lokalitách:
Nová hora
Pod líš ími jamami
Riedky v šok
Sady

VOLEBNÝ OKRSOK . 3
Volebná miestnos : Základ-
ná škola kpt. J. Nálepku v 
Stupave, Školská ul. . 2, 
Stupava, pre voli ov, 
ktorí majú trvalý pobyt na 
uliciach:
1. Bazová
Cintorínska
Debnáre
Gaštanová
Hlavná 1 – 57A, 2 – 50
Hroznová
Jase ová
Javorová
Kalvárska
Karpatská
Kvetná
Lú na
Marianska 1 – 31A, 2 – 32

Muštová
Na vyhliadke
Nám. M. R. Štefánika
Nám. sv. Trojice
Orechová
Pod Kremenicou
Pri Borníku
Pri Greftoch
Révová
Slovenská
Vini ná
Vinohradská 1 – 21, 2 – 16
2. v stavbách v k. ú. Stupava 
v lokalitách:
Grefty 
Kremenica
Lingráby

VOLEBNÝ OKRSOK . 4
Volebná miestnos : Mater-
ská škola, ul. J. Krá a . 1, 
Stupava,
pre voli ov, ktorí majú 
trvalý pobyt na uliciach:
Agátová
Bezru ova
Budovate ská
J. Krá a
Krížna
Mlynská
Sama Chalupku
Záhradná
Zdravotnícka
Zemanská

VOLEBNÝ OKRSOK . 5
Volebná miestnos : 
Kultúrny dom Stupava 
(malá sála), Agátová ul. . 
9, Stupava (vchod zozadu 
od Kúpe nej ulice), pre 

voli ov, ktorí majú trvalý 
pobyt na uliciach:
Cementárenská
Dlhá 1 – 9, 63, 65, 2 – 6C
Keltská
Kuku ínova
Kúpe ná
Lipová
Okružná
Továrenská
Vajanského

VOLEBNÝ OKRSOK . 6
Volebná miestnos : Základ-
ná škola kpt. J. Nálepku v 
Stupave, Školská ul. . 2, Stu-
pava, pre voli ov, ktorí majú 
trvalý pobyt na uliciach:
1. akanková
Hlavná 59 – 99, 52 – 94A
Konvalinková
Kosatcová
Krátka

anová
M. Benku
Marianska 33 – 91, 34 – 88    
Na Dieloch
Na Pekárkach
Na stráni
Nevädzová
Pri kríži
Púpavová
Ružová
Sadová
Slne ná
Stromová
Školská
Veternicová
Vinohradská – nepárne od . 23 
vyššie, párne od . 18 vyššie
Zvon eková

2.  v stavbách v k. ú. Stupava 
v lokalitách: 
Dolná hora 
Lintavy
Mástske grefty 
Vrchná hora 
3. v stavbách v k. ú. Mástske grefty 
4. v stavbách v k. ú. Bystrická hora

VOLEBNÝ OKRSOK . 7
Volebná miestnos : Kul-
túrny dom Stupava (ve ká 
sála), Agátová ul. . 9, 
Stupava (hlavný vchod), pre 
voli ov, ktorí majú trvalý 
pobyt na uliciach:
1. Bernolákova
Bo ná
Dlhá 11 – 61, 8 – 60    
Fándlyho
Krajná
Mierová
Na aleji
Robotnícka
Rovná
Sama Tomášika
Sládkovi ova
Spojná
Stredná
Veterná
Wolkerova
Zadná
Železni ná 9 – 55, 8A – 68    
2. v stavbách v k. ú. Stupava 
v lokalitách: 
Háje

Panské
Rakytná 
Spálená 
3. v stavbách v k. ú. Mást v lokalitách: 
K e
Na Kliešti 
Panské 
Spálená 
Škrlite
Vrchná cesta 
4. v stavbách v k. ú. Stará Graba 
5. v stavbách v k. ú. Hrubé lúky

VOLEBNÝ OKRSOK . 8
Volebná miestnos : Obecný 
dom Mást, Hviezdoslavova 
ul. . 44, Stupava,
pre voli ov, ktorí majú 
trvalý pobyt na uliciach:
Bajzova
Bottova
Devínska cesta
Dolná
Hodžova
Hollého
Hurbanova
Hviezdoslavova
Jura kova
Kolakovi ova
Matuškova
Moyzesova
Šípková
Štúrova
Záhumenská
Železni ná 1 – 7, 2 – 8 
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Demokraciu tvoria udia: odovzdaním 
hlasu vo vo bách do Európskeho parla-
mentu ur ujeme smerovanie a rozhod-

nutia, ktoré neskôr prijme Európsky parlament, 
vplývajú na náš život. Neú as ou na vo bách 
prichádzame o možnos  ovplyvni  budúcnos . 
Navyše to oslabuje európsku parlamentnú 
demokraciu a jej hodnoty tak strácajú zmysel. 
Pre vo by do Európskeho parlamentu, ktoré sa 
budú kona  v Stupave d a 8. 6. 2024 od 7.00 
hod. do 22.00 hod. sú ur ené nasledujúce volebné 
okrsky a volebné miestnosti:

VOĽBY DO EURÓPSKEHO 
PARLAMENTU 2024

Milióny Európanov 
a Európaniek budú ma  
možnos  podie a  sa na
tvorbe budúcnosti v Únii
ú as ou na vo bách do 
Európskeho parlamentu. 

pomienky k strategickému dokumentu 
od 19. 2. 2024 do 3. 5. 2024. Všetky 
zozbierané pripomienky sa spracovávajú 
a hodnotia. Po ich vyhodnotení bude 
predložený upravený návrh istopisu 
územného plánu mesta. 

„Momentálne akáme na Okresný úrad 
životného prostredia, ktorý ur í poverenú 
osobu na vypracovanie posudku – syntézu 
vznesených pripomienok a vízií mesta,“ uvie-

dol Robert Kazarka, viceprimátor mesta 
Stupavy.

S víziou budúcnosti
Návrh územného plánu mesta je pripra-

vený s dôrazom na stabilizáciu obytného 
územia a zvýšenie kvality života obyvate-
ov, snaží sa o skvalitnenie infraštruktúry, 
obsahuje opatrenia na zmiernenie klima-
tických zmien a dopadov na životné pros-
tredie, zárove  po íta aj s lokalitami, ktoré 

poskytnú možnos  pre priemyselnú výrobu 
i podnikanie a rozšíri sa tak možnos  pra-

covných príležitostí pre obyvate ov mesta. 
Zoh ad uje aj naliehavé požiadavky na 
zabezpe enie dopravnej obslužnosti v zasta-
vanom území. Navrhovaný územný plán 
nepo íta s výraznejším rozrastaním mesta 
a jeho sú as ou nie sú žiadne ve ké satelitné, 
rozvojové lokality, sústre uje sa na existu-
júcu os mesta a jej reguláciu.  
  Erika Piesecká, foto: Peter Kubi ka

(pokra ovanie zo str. 1)

STUPAVA 
KALENDÁR 
PODUJATÍ

14. – 31. mája 2024  

TAK TO VIDÍME MY 
7. ro ník výstavy fotografií o ami udí 

s telesným postihnutím, Slovenské národné 

múzeum kultúry Chorvátov na Slovensku, DNV

17. mája – december 2024   

POZOR, HRANICA!  
Devín v železnej opone 1948 – 1989. 

Výstava na hrade Devín

25. mája 2024

LÁSKAVÁ STUPAVA 
Pozvánka na susedský festival, synagóga, 

Makovice, Ekocentrum Stupava

26. mája 2024 o 16.00 hod. 

KU CTI SV. URBANA 
Farnos  Stupava a Mástsky potravinový spolok 

srde ne pozývajú na nede nú pobožnos  pri jeho 

kaplnke na Mariánskej ceste

1. júna 2024 o 9.00 – 14.00 hod.  

STUPAVSKÉ HRY
Kaštie sky park 

1. – 2. júna 2024

VÍKEND OTVORENÝCH 
ZÁHRAD 
Bohatý program v EKOCENTRE STUPAVA

15. júna 2024 10.00 – 22.00 hod.  

PIVNÝ FEST STUPAVA 
Kaštie sky park 

21. júna 2024 15.00 – 19.00 hod.  

DE  MESTSKÝCH 
ORGANIZÁCIÍ 
Sedliacky dvor a okolie Kultúr. domu Stupava

22. júna 2024 7.00 – 14.00 hod.  

BURZA STAROŽITNOSTÍ 
Kaštie sky park

Organizujete kultúrno-spolo enskú 
udalos  pre širokú verejnos ? 
Dajte nám o tom vedie  na noviny@stupava.sk. 
ZMENY PROGRAMU VYHRADENÉ



Viceprimátor mesta informoval, že 
v areáli základnej školy bola od 1. 
apríla sprístupnená verejnosti atle-

tická dráha a multifunk né ihrisko s pláno-
vaným využitím aj po as letných prázdnin.

Materská škola na Zvon ekovej ulici, ktorá 
poskytne zázemie pre 92 detí, bola už sko-
laudovaná a mestský úrad ju zaria uje a pri-
pravuje na otvorenie v septembri tohto roka.

Po íta sa aj s výraznejším zvýšením kapa-
city Materskej školy na Ružovej ulici, a to prí-
stavbou dvoch tried. Oplotenie zadnej asti 
budovy, nájazdovú plochu a chodník k stavbe 
zrealizovali Verejnoprospešné služby Stupava.

Na o akávané potreby zvýši  kapacity na 
výu bu telesnej výchovy v základnej škole rea-
guje mesto podaním projektového zámeru do 
Rady partnerstva a pre integrovaný územný 
rozvoj BSK na vybudovanie telocvi ne a spo-
jovacej chodby k modulovej škole.

Verejné obstarávanie na projekt rekonštruk-
cie verejného osvetlenia, ktorá bude prebie-
ha  formou garantovanej energetickej služby, 
sa nachádza vo finálnej fáze, s jej realizáciou 
sa po íta v druhej polovici roka.

Novoprijaté VZN
Všeobecne záväzné nariadenie mesta 

Stupavy . 3/2024 o pravidlách asu predaja 
v obchode a asu prevádzky služieb na území 
mesta Stupavy Mestské zastupite stvo schvá-
lilo toto VZN tak, aby nové znenie vyho-
velo podanému protestu prokurátora z d a 
16. 1. 2024. Všeobecný prevádzkový as pre-
vádzkarní obchodu a prevádzkarní služieb je 
stanovený v d och pondelok až nede a v aso-
vom rozmedzí od 6.00 hod. do 22.00 hod. 
V prevádzkach, kde sa podáva alkohol alebo 
využíva hudobná produkcia – koncerty, disko-
téky, zábavy, plesy a iné, je v d och pondelok 
až štvrtok a v nede u prevádzkový as v aso-
vom rozmedzí od 6.00 hod. do 24.00 hod. 
a v d och piatok a sobota v asovom rozme-
dzí od 6.00 hod. do 2.00 hod. nasledujúceho 
d a, s výnimkou ulíc Okružná a Cementá-
renská. V prevádzkach s predajom alkoholu 
a v prevádzkach služieb s predajom a/alebo 
s podávaním alkoholu bez hudobnej produk-
cie, umiestnených na Okružnej a Cementáren-
skej ulici, je prevádzkový as v d och pondelok 
až štvrtok a v nede u v asovom rozmedzí od 
6.00 hod. do 22.00 hod. a v d och piatok 
a sobota v asovom rozmedzí od 6.00 hod. 
do 1.00 hod. nasledujúceho d a.

Všeobecne záväzné nariadenie 
mesta Stupavy . 4/2024 
o poplatkoch za zne is
ovanie ovzdušia emisiami 
z malého zdroja

Nové VZN bolo vypracované z dôvodu 
zmeny podmienok pre prípadných poplat-
níkov za zne istenie ovzdu-
šia, nako ko NR SR schválila 
zákon . 190/2023 o poplat-
koch za zne istenie ovzdušia, 
ktorý nadobudol ú innos  

za iatkom tohto roka. (Viac informácií náj-
dete vo zverejnenom VZN . 4/2024).

Neschválené VZN
Mestské zastupite stvo neschválilo všeobecne 

záväzné nariadenie o zákaze podávania alebo 
používania alkoholických nápojov na verejne 
prístupných miestach na území mesta Stupavy. 
Navrhované VZN vymedzilo konkrétne ulice 
a iné verejné priestranstvá najmä v centrálnej 
mestskej zóne a pri ahlých uliciach, zárove  
ur ilo výnimky z týchto zákazov po as kultúr-
nych podujatí organizovaných i podporova-
ných mestom. Navrhované VZN nezískalo na 
schválenie dostato ný po et hlasov poslancov.

Stiahnuté VZN
V rámci programu zasadnutia MsZ mal by  

prerokovaný aj návrh všeobecne záväzného 
nariadenia o do asnom parkovaní motoro-
vých vozidiel na vymedzenom území mesta. 
Pôvodný návrh mal spoplatni  vybrané naj-
frekventovanejšie parkoviská na Hlavnej ulici 
(oproti Bille), Námestí sv. Trojice, na Slovenskej 
ulici, na Nám. M. R. Štefánika a na križovatke 
ulíc Mlynská – Agátová, a to po as pracov-
ných dní od 8.00 – 18.00 hod. a v sobotu od 
8.00 – 12.00 hod. Výška úhrady bola navrh-
nutá na 1 euro/60 min., pri om max. výška 
úhrady na 1 de  by bola 6 eur. Po pripomien-
kach dopravnej komisie boli do návrhu VZN 
doplnené ešte alšie parkoviská – Hlavná/
Nová, pri zdravotnom stredisku, pred školou 
na Školskej ul. a na Kúpe nej ul. pri MKIC 
Stupava. Nako ko k zverejnenému návrhu 
VZN prišlo na MsÚ Stupava viac relevant-
ných pripomienok, návrh VZN bol z roko-
vania zastupite stva stiahnutý.

Žiados  o dotáciu
Mestské zastupite stvo schválilo predlo-

ženie žiadosti o nenávratný finan ný príspe-
vok za ú elom realizácie projektu „Zvýšenie 
vyzbieraného vytriedeného odpadu“ v maxi-
málnej výške celkových oprávnených výdavkov 
do 600 000 eur s DPH. Hlavným predme-
tom projektu by mal by  nákup hnute ných 
vecí – ako sú nosi  kontajnerov, traktorové 
kosa ky, nákladné vozidlo, zberné nádoby 
a notebook pre administratívu –, ako aj fun-
govanie zberného dvora. V rámci uznesenia 
poslanci schválili tiež zabezpe enie realizácie 
projektu v súlade s podmienkami poskytnutia 
nenávratného finan ného príspevku, zabezpe-
enie finan ných prostriedkov na spolufinan-

covanie projektu vo výške 8 % z celkových 
oprávnených výdavkov projektu a zabezpe e-
nie finan ného krytia neoprávnených výdav-
kov z rozpo tu mesta Stupavy.

Kontokorentný úver
Poslanci schválili tiež prijatie kontokorent-

ného úveru vo výške 1 400 000 eur na finan-
covanie kapitálových investi ných výdavkov 
mesta Stupavy s kone nou splatnos ou úveru 
10 rokov. Úver bol schválený 28. apríla 2022 
uznesením . 49/2022 na projekt „Nad-

stavba panelovej školy Základnej školy 
kpt. Jána Nálepku v Stupave“ so splatnos-
ou 1 rok (lehota erpania od 11. 5. 2022 do 

31. 3. 2023). Vedenie mesta následne požia-
dalo o prolongáciu úveru – teda pred ženie 
lehoty platnosti do 10. 5. 2024.

Zmeny rozpo tu
Poslanci schválili prvú aj druhú zmenu roz-

po tu mesta Stupavy, príspevkových a roz-
po tových organizácií na rok 2024. Vedúca 
ekonomického oddelenia MsÚ Katarína Tom-

kovi ová uviedla, že 1. zmena rozpo tu sa týka 
preneseného výkonu štátnej správy, ide najmä 
o bežné transfery na ZŠ, kde sa zvyšujú bežné 
výdavky. Druhá zmena rozpo tu súvisí s požia-
davkami vedúcich oddelení MsÚ, primátora 
mesta a s vývojom potrieb mesta.

Bezpe nostný a kamerový 
systém

Poslanci schválili zámer obstarania bezpe -
nostného a kamerového systému pre Verejno-
prospešné služby Stupava. Okrem zvýšenia 
bezpe nosti sídla VPS na Dlhej ulici bude efek-
tívnejšie monitorovaný aj zberný dvor i Dom 
smútku.

Rekonštrukcia verejného 
vodovodu

Infraštruktúra verejného vodovodu pit-
nej vody v Stupave na uliciach Zdravotnícka, 
Bezru ova, Budovate ská, Agátová (budova 
MKIC), Ružová (budova materskej školy) 
a Hlavná (stará budova základnej školy, u ite -
ský dom, prevádzka pizzerie, 3 pri ahlé rodinné 
domy), prostredníctvom ktorej sa zabezpe uje 
dodávka pitnej vody, sa nachádza v dlhodobo 
nevyhovujúcom stave, dôsledkom oho dochá-
dza k pravidelným únikom vody. Tento stav 
spôsobuje za aženie rozpo tu mesta z dôvodu 
sanácií havarijných situácií vodovodu. Každá 
sanácia si vyžaduje rozkopávku cestnej infraš-
truktúry, prípadne chodníkov.

V minulosti došlo na spolo nom rokovaní 
vedenia mesta Stupavy s Bratislavskou vodá-

renskou spolo nos ou (BVS) k vzájomnej 
dohode o potrebe rekonštrukcie vodovodu 
a jej 50-percentnom spolufinancovaní zo strany 
BVS, ktorá by sa po zrealizovaní rekonštruk-
cie stala prevádzkovate om vodovodu. Spo-
luú as  mesta Stupavy možno refinancova  
prostredníctvom Environmentálneho fondu 
ministerstva životného prostredia za zvýhod-
nených úrokových sadzieb. Mestské zastupite -
stvo zámer rekonštrukcie verejného vodovodu 
pitnej vody na vyššie spomenutých uliciach 
schválilo a zárove  uložilo mestskému úradu 
povinnos  vypracova  možnosti financovania 

zámeru v spolupráci 
s BVS.

Petície v roku 
2023

Hlavná kontro-
lórka informovala, 
že v roku 2023 boli 
podané 2 petície. 
Predmetom prvej 
bola žiados  o pre-
miestnenie sto-
jiska komunálneho 
odpadu o najme-
nej 10 m alej od 
bytového domu na 
Hlavnej ul. . 62 + 
60 a bližšie k oby-
vate om bytového 
domu na Hlav-
nej ul. . 52 + 54 
+ 56 v Stupave, 
schváleného uznese-
ním MsZ v Stupave 
. 52/2022 d a 

28. 4. 2022. D a 2. 3. 2023 bola petícia vzatá 
spä  osobou uvedenou na prvej pozícii v pod-
pisovom hárku.

Druhá petícia sa týkala zriadenia priechodu 
pre chodcov na Hviezdoslavovej ulici a bola 
postúpená Slovenskej správe ciest, nako ko ide 
o cestu I. triedy, ktorá je v správe SSC.

Detská ortodoncia v Stupave
Na základe výsledku obchodnej verejnej 

sú aže na nájom nebytových priestorov na 
prízemí zdravotného strediska mesto uzatvo-
rilo zmluvu s ví azom sú aže, ktorý prejavil 
záujem o tento priestor a ako jediný predložil 
ponuku. Záujemca ako ú el nájmu uviedol pre-
vádzkovanie zubnej ambulancie so zameraním 
na detskú stomatológiu a detskú ortodonciu.

Ob úbená kaviare  ostáva
Riadite ka MKIC Stupava Mária Šimon i-

ová informovala o výsledku obchodnej verej-
nej sú aže na nebytové priestory v kultúrnom 
dome, ktoré doposia  slúžili na ú ely kaviarne. 
Ke že jedinú ponuku predložila spolo nos  
KINOX SK, s. r. o., ob úbená kaviare , ktorá 
súvisí aj so zabezpe ením prevádzky kina, 
ostáva v kultúrnom dome aj na alej v pôvod-
ných priestoroch.

Erika Piesecká
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Aprílové zasadnutie MsZ
Ostatné zasadnutie Mestské zastupite stva v Stupave 
sa konalo 25. apríla 2024 a viedol ho viceprimátor 
Robert Kazarka.

Najbližšie zasadnutie mestského zastupi-
te stva sa uskuto ní 30. mája 2024 
o 14.00 hod. v budove MKIC Stupava. 

Rozpo et po 
1. zmene

Zmeny 
rozpo tu

Rozpo et po 
2. zmene

Bežné príjmy mesta 13 971 319 300 223 14 271 542

Bežné príjmy RO 530 874 - 530 874

Bežné príjmy celkom 14 502 193 300 223 14 802 416

Bežné výdavky mesta 6 318 636 216 075 6 534 711

Bežné výdavky RO 8 349 448 180 304 8 529 752

Bežné výdavky celkom 14 668 084 -396 379 15 064 463

Schodok bežného 
rozpo tu

- 165 891 -396 379 -262 047

Kapitálové príjmy 635 000 33 400 668 400

Kapitálové výdavky 300 000 204 100 504 100

Prebytok kapitálového 
rozpo tu 

335 000 - 170 700 164 300

FO príjmy 399 503 1 400 000 1 799 503

FO výdavky 273 920 1 400 000 1 673 920

Prebytok  nan ných 
operácií

125 583 - 125 583

Prebytok rozpo tové-
ho hospodárenia

+ 294 692 -266 856 27 836



D a 24. 3. 2024 o 15.40 hod. hliadka 
MsP preverila oznámenie o nelegálnom výrube 
dreva v Pindrovom sade. Na mieste zistila 
totožnos  pil íka, ktorý predložil potrebné 
doklady a uviedol, že výrub má povolený. 
Hliadka povolenie preverila u príslušného 
správcu, ktorý povolenie potvrdil.

D a 25.3.2024 v ase 17.49 hod. bola 
hliadka MsP požiadaná príslušníkom obvod-
ného oddelenia policajného zboru Stupava 
o preverenie krádeže elektrokolobežky na 
Kúpe nej ulici. Na mieste sa hliadka skon-
taktovala s poškodenou, ktorá uviedla, že kolo-
bežka bola odstavená vo vstupnej chodbe pri 
schodisku obytného domu. alej uviedla, že 
vchodové dvere je možno otvori  len ipom 
alebo domovým zvon ekom príslušných bytov. 
Dvere javili známky pá enia a predbežná 
škoda bola poškodenou vy íslená na 350 eur. 
Hliadka MsP vyhodnotila situáciu na mieste, 
že bol spáchaný trestný in krádeže vlámaním, 
preto bola na miesto privolaná hliadka OOPZ 
Stupava, ktorá si vec prevzala.

D a 28. 3. 2024 v ase 13.15 hod. 
hliadka MsP riešila dopravný priestupok na 
ulici J. Krá a, ke  spozorovala okoloidúceho 
muža, ako spadol na zem a udrel si hlavu. 
Hliadka preto okamžite zasiahla. Zranenej 
osobe skontrolovala životné funkcie a možné 
poranenia. Privolala rýchlu záchrannú pomoc, 
ktorá po príchode konštatovala vysoký krvný 

tlak a možné vnútorné poranenie, preto zra-
neného transportovala na odborné vyšetrenie 
do nemocnice Bory.

D a 30. 3. 2024 o 3.11 hod. hliadka 
MsP prijala telefonické oznámenie, že na Budo-
vate skej ulici pri potoku je bitka. Po príchode 
na miesto hliadka zistila, že na moste cez potok 

leží muž, ktorý bol pri vedomí, ale mal via-
cero tržných poranení na hlave a pravdepo-
dobne zlomený nos. Hliadka si preto vyžiadala 
prostredníctvom opera ného strediska PZ na 
miesto hliadku OO PZ Stupava, ako aj rýchlu 
záchrannú pomoc, ktorá po príchode osobu 
ošetrila a následne previezla na odborné lekár-
ske vyšetrenie do nemocnice Bory. Udalos  
alej vyšetruje obvodné oddelenie policajného 

zboru Stupava ako podozrenie z trestného inu 
ublíženia na zdraví v súbehu s trestným inom 
výtržníctva.

D a 29. 4. 2024 o 14.50 hod. bolo 
hliadke telefonicky oznámené, že na križovatke 
ulíc Hlavná – Školská – Zdravotnícka došlo 
k dopravnej nehode, kde maloletý chlapec 
na kolobežke narazil do motorového vozidla. 
Chlapec, vodi  motorového vozidla aj svedky a 
uvedenej udalosti sa nachádzajú na Kúpe nej 
ulici pri Mestskom kultúrnom a informa nom 
centre. Po príchode hliadky MsP na miesto 
bolo zistené, že ide o maloletého chlapca, ktorý 
mal vidite né vonkajšie zranenia, a to odraté 
avé koleno a pravý lake . Na základe ziste-
ných skuto ností bola hliadkou MsP Stupava 
privolaná rýchla zdravotná pomoc a oddele-
nie dopravných nehôd Malacky, ktorí si po 
príchode na miesto uvedenú udalos  prevzali. 
Zárove  bol vyrozumený aj zákonný zástupca 
maloletého chlapca.

D a 8. 5. 2024 v ase 18.45 hod. 
bola hliadka MsP vyslaná na Malackú ulicu 
k stavebninám Krajn, kde sa malo po ceste 
pohybova  šes  býkov. Hliadka MsP vec 
na mieste preverila a na základe miestnej 
znalosti vyrozumela majite a zvierat, ktorý 
bezprostredne za pomoci techniky zvieratá 
odprevadil do výbehu. Hliadka MsP zasta-
vila na ulici Malacká obojsmerne premávku 
vozidiel, aby zabezpe ila bezpe ný presun 
hospodárskych zvierat.

D a 9. 5. 2024 v ase 11.55 hod. prijal 
operátor MsP telefonické oznámenie na linku 
159, že nieko ko dní po sebe si neprevzala 
obed v školskej jedálni staršia pani a ani neod-
povedá na telefonické volania. Hliadka MsP 
preto preverila v evidenciách miesto trvalého 
pobytu a alšie potrebné údaje, kontaktovala 
správcu bytovky, kde mala pani trvalý pobyt, 
a ten za prítomnosti hliadky MsP byt otvoril. 
Pani ležala vo vstupnej chodbe bytu na zemi, 
nejavila známky života. Na miesto udalosti 
bola privolaná hliadka obvodného oddelenia 
PZ Stupava a obhliadajúci lekár, ktorý vylú-
il cudzie zavinenie.
Hliadky MsP sa v uplynulom období veno-

vali aj priestupkom v cestnej premávke, kde 
riešili celkom 131 priestupkov, i už v blo-
kovom konaní na mieste, alebo napomenu-
tím. Naj astejším porušením pravidiel cestnej 
premávky bolo parkovanie na verejnej zeleni, 
nerešpektovanie dopravných zna iek zákaz 
zastavenia a parkovanie na chodníkoch. 
MsP riešila 13 priestupkov proti verejnému 
poriadku, a to najmä za zne is ovanie verej-
ných priestranstiev, vzbudzovanie verejného 
pohoršenia a rušenie no ného pokoja.

Aj tento rok môžete v týchto d och v uli-
ciach Stupavy stretnú  skupiny žiakov zák-
ladnej školy sprevádzané mestskou políciou. 
Základná škola kpt. J. Nálepku a Mestská 
polícia v Stupave spolu realizujú užito ný 
vzdelávací projekt v rámci hodín dopravnej 
výchovy DETSKÁ DOPRAVNÁ HLIADKA. 
Triedy druhého ro níka základnej školy môžu 
vidie  prácu mestskej polície pri kontrole dodr-
žiavania základných dopravných predpisov 
v meste.
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ZO ZÁPISNÍKA MESTSKEJ POLÍCIE

Dopravní policajti Okresného riadi-
te stva PZ v Malackách boli d a 
24. apríla krátko po 22.00 hod. 

vyslaní na štátnu cestu I/2 medzi Stupavou 
a Lozornom k dopravnej nehode chodca 
s motorovým vozidlom. Pod a doposia  
zistených informácií dvaja po skí neosvet-
lení chodci oble ení v maská ových šatách 
putovali na územie eskej republiky. V 
jazdnom pruhu cestnej komunikácie došlo 
k stretu jedného z nich s motorovým vozid-
lom. Následkom zrážky utrpel zranenia, 

s ktorými bol prevezený do jednej z bra-
tislavských nemocníc. Presné prí iny 
a okolnosti dopravnej nehody sú v štádiu 
vyšetrovania.

VIETE, ŽE...?
 daždivé, hmlisté po asie, tma, 

ovplyv ujú vašu ne/vidite nos  na cest-
nej komunikácii,

 v tmavom odeve vás vodi  spozo-
ruje z 18 m s reflexnými prvkami ste 
vidite ní z dia ky 200 m,

 odev v oranžovej alebo žltej farbe 
síce vašu vidite nos  zvyšuje, ale nie 
je dostato nou adekvátnou náhradou 
reflexného prvku,

 povinnos  používania reflexných prv-
kov ukladá i zákon o cestnej premávke: 
„Za zníženej vidite nosti musí ma  cho-
dec idúci po krajnici alebo po okraji 
vozovky na sebe vidite ne umiestnené 
reflexné prvky alebo oble ený reflexný 
bezpe nostný odev.“

Jana Šimunková

TURISTIKA PO EURÓPE SA SKONČILA V NEMOCNICI
Chodci, nezabúdajte, že v noci a pri zhoršenej vidite nosti musíte by  vidite ní.

V piatok 3. mája sme si aj v Stupave 
pripomenuli 105. výro ie tragic-
kej smrti generála Milana Rasti-

slava Štefánika, ktorý zahynul pri leteckom 
neš astí v Ivanke pri Dunaji 4. mája 1919. 
Na pietnej slávnosti sa zú astnili zástupco-
via miestnych organizácií a spolu s vede-
ním mesta položili kvety k pamätníku 
nášho národného hrdinu.

„Ocitol som sa v živote. Videl som tie obrov-
ské vlny, tie nemilosrdné vlny, i bolo mi jasno, 
že vzdor všetkej sebadôvere, vzdor nádeje 
a povzbudzovania priate ov, vzdor nadše-
nia môjho a relatívneho š astia, výh ady do 
budúcnosti sú ve mi nejasné. Napriek tomu 
som žil krásny život. Prežíval som ve nos  
v sekundách.“   

Citát – gen. M. R. Štefánik
    Erika Piesecká, foto: Peter Kubi ka

PIETNY AKT

Kedy: 22. júna
Kde:  výstavná sála MKIC

as: 8.00 – 11.30 hod. 

Kedy: 19. júna – 21. júna 
 (od stredy do piatka)

Kde: výstavná sála MKIC
as: 16.00 do 17.30 hod. 

SO
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A 
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NÍ
 

Zbierame:  
hra ky (ko íky 
pre bábiky, exteriérové hra ky 
– do piesku, lopty), 
spolo enské hry, sklada ky, 
stavebnice – len použite né! 
Letné oble enie a obuv.

Charitatívnu burzu Stupavské srdce tradi ne organizuje So a 
Tomeková z referátu sociálnych vecí Mestského úradu v Stupave. 
Kontakt: 02/6020 0914, sona.tomekova@stupava.sk

STUPAVSKÉ

SRDCE
Mesto Stupava organizuje od roku 2015 

charitatívny projekt Stupavské srdce, 
ktorý je zameraný na vzájomnú 

solidárnos  a pomoc. Cie om projektu 
je darova  nevyužité a zachované veci 

rodinám aj jednotlivcom. 
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Jarné mesiace pre nás znamenajú, že 
sa naplno rozbieha sezóna kosenia, takže 
ku každodenným innostiam pridávame 
aj tieto výjazdy. Okrem toho sa venu-
jeme zberu odpadu, isteniu ulíc, opra-
vám mestského mobiliára i chodníkov, 
ale aj lokálnemu asfaltovaniu ciest, odstra-

ovaniu iernych skládok alebo udržia-
vaniu cyklotrasy. Nechýbali sme ani pri 
stavaní mája pred kultúrnym domom i 
pri upratovacích brigádach rôznych spol-
kov v Stupave. 

Nájdete nás na Instagrame 
Ak novinky sledujete hlavne na Instag-

rame, nájdete tam aj správy od nás. Sta í 
nás vyh ada  ako @vps_stupava a budete 
ma  informácie z prvej ruky. 

Opravený chodník 
na Hlavnej ulici

Po prácach na vodovodných sie ach nám 
ostal ako nechcený dar ek zabetónovaný 
chodník na Hlavnej ulici. Okrem toho, že 
bol nerovný, narúšal aj estetiku danej loka-

lity, a tak sme sa pustili do práce. Dnes 
už môžete prechádza  chodníkom, ktorý 
je takmer na nerozoznanie od pôvodného.

Vysadili sme 35 strom ekov
V uplynulých týžd och sme sa veno-

vali aj výsadbe nových stromov. Pribudli 

hlavne v okolí Pivovarníckeho a Vachál-
kovho rybníka, kde nám s výsadnou 
pomohli lenovia Rybárskeho združenia 
Stupava. Spolu tak našli svoje miesto jeden 
platan, tri lipy, jeden dub ervený a tridsa  
bukov. Stromy budeme chodi  v suchu 
pravidelne kontrolova  a polieva , veríme, 
že sa im bude dari . 

Kvetinová výzdoba 
v meste ku

V apríli už tradi ne sadíme aj muškáty, 
ktoré nám závidia aj v okolitých meste -

kách. Budú nám spríjem ova  prechádzky 
mestom po as najbližších mesiacov. 

Údržba detských ihrísk
V peknom po así sú v plnej prevádzke 

aj detské ihriská, preto sme na nich pokra-
ovali v úpravách, opravách a výmene 

piesku. Ich zoznam môžete nájs  aj na pre-
h adnej mapke na našej webovej stránke 
www.vps-stupava.sk. 

NAŠE MÁJOVÉ PRÁCE
VPS STUPAVA

Aj v Stupave je zavedený zber kuchyn-
ského odpadu od bytových domov, ich oby-
vatelia tak majú možnos  využi  hnedé 
120-litrové nádoby na kontajnerovom 
stojisku. Tento odpad sa následne zbiera 
a zváža na alšie spracovanie, ím sa zará-
tava do celkového množstva vytriedeného 
odpadu v meste. Pod a toho, ko ko percent 
z celkového množstva odpadu sa mestu 
podarí vyseparova , je následne ur ený 
mestám a obciam aj poplatok za skládko-
vanie. To znamená, ím vyšší podiel vytrie-
deného odpadu Stupava zaznamená, tým 
nižšie sú zákonné poplatky za komunálny 
odpad, ktoré stanovuje štát. Aj preto je 
dôležité, aby do nádob na kuchynský 
odpad obyvatelia vhadzovali iba kuchyn-
ský odpad. asto sa totiž stáva, že v nich 
nájdeme aj zelený odpad zo záhrad, prí-
padne komunálny odpad. Takto sa znehod-
notí celá nádoba, prípadne aj celá zvážaná 
várka odpadu. 

O PATRÍ DO KUCHYNSKÉHO 
ODPADU: 

starý chlieb a pe ivo, zvyšky jedla, kávy 
a aju, mäso, ryby, mlie ne výrobky, vaj-
cia, potraviny po záru nej lehote, vaje né 
a orechové škrupiny.

NEPATRÍ SEM: 
Do nádob na kuchynský odpad nepat-

ria použitý jedlý olej a tuk, zelený odpad 
zo záhrad, stavebný odpad, triedený odpad 
i textil – na tieto druhy odpadu sú ur ené 

samostatné nádoby. Do komunálneho 
odpadu patria cigaretové ohorky, plienky, 
vrecká z vysáva a. 

Kompostovate né vrecká
Kuchynský odpad do hnedých nádob je 

možné vklada  v kompostovate ných vrec-
kách, prípadne vysypa  zo svojej nádoby 
priamo bez vrecka. Nie je možné vkla-
da  do nádoby kuchynský odpad v plasto-
vých nekompostovate ných taškách alebo 
vreckách. 

Obyvatelia rodinných domov a záhrad-
kári majú možnos  tento odpad odovzda  
v zbernom dvore alebo použi  ozna enú 
nádobu na vo ne prístupnom kontajne-
rovom stojisku. Na vhodný zelený odpad 
z kuchyne, ako sú šupky, škrupiny, zvyšky 
ovocia a zeleniny, je možné využi  kom-
postéry, ktoré boli pridelené záujemcom 
mestom Stupavou.    

PRACOVNÉ DNI:
7.00 – 15.30
OBEDNÁ PRESTÁVKA 11.30 – 12.30

STRÁNKOVÉ DNI: 
PONDELOK 7.00 – 15.30
OBEDNÁ PRESTÁVKA 11.30 – 12.30
STREDA 7.00 – 15.30
OBEDNÁ PRESTÁVKA 11.30 – 12.30

ČO PATRÍ DO NÁDOB 
NA KUCHYNSKÝ ODPAD

VPS STUPAVA 

V porovnaní s rokom 2022, ke  
mesto dosiahlo 37,06 % mieru 
triedenia, došlo k miernemu 

poklesu. Miera separácie komunálnych 
odpadov priamo úmerne ovplyv uje 
výšku poplatku za uloženie odpadov 
na skládku. Vzh adom na to, že sa 
mestu nepodarilo prekro i  40 % mieru 
vytriedenia, zákonný poplatok za uloženie 
na skládku zostáva rovnaký ako v pred-
chádzajúcom roku.

V porovnaní s rokom 2022 evidu-
jeme pri vyzbieranom papieri a lepenke 
pokles o 15 %, pri tetrapakoch pokles 
zhruba o 45 %, pri kovových obaloch 
pokles viac ako 29 %, pri biologicky roz-
ložite nom, kuchynskom a reštaura nom 
odpade bol zaznamenaný pokles zhruba 
o 38 %. Pokles bol zaznamenaný aj pri 

alších kovoch zbieraných v zbernom 

dvore. Vyzbierané plasty i sklo ostávajú 
zhruba na rovnakej úrovni ako v roku 
2022. Výraznejší nárast však evidujeme 
na úrovni takmer 33 %, ktorý je pri 
vyzbieraných jedlých olejoch a tukoch, 
alebo 67 % pri žiarivkách a inom odpade 
obsahujúcom ortu .

Erika Piesecká, foto: švo

KOĽKO SME MALI  ODPADU?
Mesto Stupava, ako aj ostatné mestá a obce, každoro ne 
vyhodnocuje množstvo vyprodukovaného komunálneho odpadu vo 
svojom katastrálnom území. V dôsledku nárastu po tu obyvate ov 
sa toto množstvo každoro ne zvyšuje, za rok 2023 predstavuje 
5 775,81 tony s mierou vytriedenia na úrovni 35,51 %. 



Vypa ovaním porastov sa rozu-
mie ich likvidácia oh om, a to 
v mieste ich rastu. Takéto konanie 

však vyslovene zakazuje zák. . 314/2001 
Z. z. o ochrane pred požiarmi.1 Za poruše-
nie zákazu vypa ova  porasty bylín, kríkov 
a stromov hrozí fyzickej osobe pokuta do 

331 eur a právnickej osobe do 16 596 eur.2 
Vypa ovanie je zakázané najmä z dôvodu 
možného rozšírenia kontrolovaného hore-
nia až do požiaru, ako aj z ekologických 
dôvodov.

Naproti tomu spa ovaním porastov je 
ich likvidácia oh om na inom mieste, ako 

v mieste, kde tento porast bol fyzicky 
zakorenený, resp. kde pôvodne rástol, a to 
zvä ša v plechovom sude alebo v ohnisku. 
Aj takéto konanie – spa ovanie biologic-
kého odpadu, je protizákonné, a to pod a 
zákona . 79/2015 Z. z. o odpadoch, ktorý 
zakazuje biologicky rozložite ný odpad 
zneškod ova  spa ovaním.3 Za porušenie 
toho zákazu hrozí fyzickej osobe pokuta 
do 1 500 eur a právnickej osobe pokuta 
od 4 000 eur do 350 000 eur.4 Dôvod, pre 
ktorý je spa ovanie zakázané, je predovšet-
kým ten, že pri om dochádza k uvo o-
vaniu pre zdravie nebezpe ných látok do 
ovzdušia, ale aj preto, že poškodzuje životné 
prostredie a zabíja užito né mikroorga-
nizmy a spôsobuje mnohé alšie negatívne 
následky pre loveka i prírodu.

Nielen záhradkári by preto mali ma  vždy 
na zreteli, že vypa ovanie, ako aj spa ovanie 

odpadu zo záhrad je protizákonné a sank-
cionované vysokými pokutami. Biologicky 
rozložite ný odpad nie je možné ani ukla-
da  na skládke, ale možno ho napr. zhod-
noti  kompostovaním.

DHZS

Vypaľovanie, ale aj spaľovanie trávy a konárov je zakázané
Najmä záhradkári sa v jarných mesiacoch asto zbavujú nepotrebného biologického
odpadu zo svojich záhrad, porastov, tráv, lístia, ich vypa ovaním i spa ovaním.

1 § 8 písm. a/ zák. . 314/2001 Z. z. o ochrane pred požiarmi
Právnická osoba a fyzická osoba – podnikate  nesmie vypa ova  
porasty bylín, kríkov a stromov.

§ 14 ods. 2 písm. b/ zák. . 314/2001 Z. z. o ochrane pred požiarmi
Fyzická osoba nesmie vypa ova  porasty bylín, kríkov a stromov.

2 § 59 ods. 2 písm. j/ zák. . 314/2001 Z. z. o ochrane pred 
požiarmi
Krajské riadite stvo alebo okresné riadite stvo môže uloži  pokutu 
do 16 596 eur právnickej osobe alebo fyzickej osobe – podnika-
te ovi, ktorá poruší povinnos  ustanovenú v tomto zákone tým, že 
vypa uje porasty bylín, kríkov a stromov alebo zakladá ohe  v prie-
storoch alebo na miestach, kde by mohlo dôjs  k jeho rozšíreniu.

§ 61 ods. 4 písm. f/ zák. . 314/2001 Z. z. o ochrane pred požiarmi
Pokarhanie alebo pokutu do 331 eur možno uloži  fyzickej osobe, 
ktorá sa dopustí priestupku na úseku ochrany pred požiarmi 
tým, že vypa uje porasty bylín, kríkov a stromov alebo zakladá 
ohe  v priestoroch alebo na miestach, kde by mohlo dôjs  k jeho 
rozšíreniu.

3 § 13 písm. g/ ods. 2 zák. . 79/2015 Z. z. o odpadoch
Zakazuje sa zneškod ova  spa ovaním biologicky rozložite ný 
odpad okrem zneškodnenia odpadov, na ktorý bol vydaný súhlas 
pod a § 97 ods. 1 písm. b).

4 § 115 ods. 2 písm. a/ zák. . 79/2015 Z. z. o odpadoch
Za priestupok pod a § 13 písm. g/ ods. 2 možno uloži  pokutu do 
1 500 eur.

§ 117 ods. 6 zák. . 79/2015 Z. z. o odpadoch
Pokutu od 4 000 eur do 350 000 eur uloží príslušný orgán štátnej 
správy odpadového hospodárstva právnickej osobe alebo fyzickej 
osobe – podnikate ovi, ktorá poruší povinnos  pod a § 13.

§
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POMOC PRI VYTIAHNUTÍ 
NÁKLADNÉHO VOZIDLA

V stredu 10. 4. 2024 sme boli o 15.45 hod. 
vyslaní Opera ným strediskom Krajského 
riadite stva Hasi ského a záchranného 
zboru v Bratislave ako technická pomoc 
do lokality Medené Hámre pri Borinke. 
Pomáhali sme uviaznutému nákladnému 
vozidlu so zahrani nou ŠPZ, ktoré sa sem 
dostalo pre chybnú navigáciu.

Ke že cesta bola pre rozmery vozidla 
nevyhovujúca, došlo k jeho sk znutiu 

mimo vozovky. Jednotka na mieste odstrá-
nila nieko ko spadnutých stromov a asisto-
vala pri vrátení vozidla spä  na spevnenú 
vozovku. Vodi  sa následne s náklad-
ným vozidlom vrátil do obce Borinka. 
Na mieste zasahovalo celkovo 5 lenov 
nášho zboru s technikou záchranný auto-
mobil – Steyr 13S23 a taktiež hliadka 
Policajného zboru Slovenskej republiky.

POŽIAR ODPADU A PORASTU
V pondelok 8. 4. 2024 sme boli o 10.21 hod. 

vyslaní Opera ným strediskom Krajského 
riadite stva Hasi ského a záchranného 
zboru v Bratislave k požiaru v Stupave 
na Mariánskej ulici. Horel odpad a pri-

ahlý porast na poli. Jed-
notka na mieste požiar 
uhasila pomocou jedného 
prúdu, odpad rozhrabala 
a dôkladne schladila jeho 
okolie vodou. V ase hase-
nia požiaru dorazila na 
miesto udalosti aj jedna 
jednotka Hasi ského 
a záchranného útvaru 
hl. mesta Bratislavy. 
Na mieste zasahovali 
4 lenovia nášho zboru 
s technikou CAS32 Tatra 815 a 3 profesio-
nálni hasi i z Bratislavy s jedným kusom 
techniky.

POŽIAR V BORINKE
V pondelok 25. 3. 2024 sme boli 

o 14.49 hod. vyslaní Opera ným stredis-
kom Krajského riadite stva Hasi ského 
a záchranného zboru v Bratislave k požiaru 
v obci Borinka. Naša jednotka vykonala 

výjazd s techni-
kou záchranný 
automobil – Steyr 
13S23 a celkovo 
s 5 hasi mi. Po prí-
chode na miesto 
bolo zistené, že 

horí celá jednodu-
chá drevená stavba 
a ohe  sa rozší-
ril aj na trávnatý 
porast susedného 
pozemku. Jednotka 
nasadila 2 prúdy na 
hasenie požiaru aj 

susedného porastu, aby zamedzila al-
šiemu šíreniu požiaru. Následne na miesto 
dorazili aj jednotky Hasi ského a záchran-
ného útvaru hl. mesta Bratislavy, v sú in-
nosti s ktorými došlo k úplnej likvidácii 
udalosti. Naši hasi i zasahovali s použi-
tím autonómnych dýchacích prístrojov. Na 
mieste zasahovali aj príslušníci Policajného 
zboru Slovenskej republiky a zis ovate  
prí in vzniku požiarov z Okresného ria-

dite stva Hasi ského a záchranného zboru 
v Malackách. Zásah bol pre našu jed-
notku ukon ený krátko pred 16.30 hod.

POŽIAR NA MARIÁNSKEJ 
ULICI V STUPAVE

V nede u 24. 3. 2024 sme boli o 14.34 hod. 
vyslaní Opera ným strediskom Krajského 
riadite stva Hasi ského a záchranného 
zboru v Bratislave k požiaru skladovej 
haly na Mariánskej ulici. Náš zbor vyko-
nal výjazd s dvomi jednotkami a techni-
kou záchranný automobil – Steyr 13S23 
a CAS32 – Tatra 815. Po príchode na 
miesto udalosti bolo zistené, že horí 
v areáli s opustenými skladovými halami. 
Jednotka vykonala násilný vstup do are-
álu, aby bolo možné priblíži  techniku 
k miestu požiaru. V jednej opustenej hale 
pretrvával požiar odpadu, vplyvom kto-
rého došlo k poškodeniu konštrukcie haly. 
Na mieste boli v sú innosti s profesio-
nálnymi hasi mi vykonávané hasebné 
a likvida né práce. lenovia našej jed-
notky zasahovali s použitím dýchacích 
prístrojov. Na mieste zasahovali okrem 
našich jednotiek aj príslušníci Hasi ského 
a záchranného zboru Slovenskej repub-
liky z Bratislavy a Malaciek, príslušníci 
Policajného zboru Slovenskej republiky 
a Mestskej polície Stupava. 

Dobrovoľný hasičský zbor Stupava



Pán Orbán, vaše meno sa u nás vysky-
tuje pomerne asto. Stretli ste sa už 
s tým, že si vás udia pomýlili?

Máte pravdu, menovcov mám napríklad 
aj v komore geodetov. Je to ma arské meno, 
pochádza z tej asti Ma arska, ktorá susedí 
s Rumunskom. Po pôvode svojho mena som 
nepátral, ale dopo ul som sa, že „or bán“ bol 
kedysi vysoký krá ovský úradník.

Odkia  pochádzate?
Já su ze Skalice. Už viac ako pä  rokov som 

oficiálne Stupav an.

Akú školu ste vyštudovali?
Absolvoval som Stavebnú fakultu SVŠT, 

odbor geodézie a kartografie.

Stále vás baví pátra  v mapách?
Bol to môj prvý impulz po maturite. Vždy 

som sa rád túlal po horách. A tam potrebu-
jete nájs  správne cesty. Avšak po as štúdia na 
vysokej škole som zistil, o všetko tvorba máp 
zah a: kartografiu, matematiku, matice – 
ve mi náro né štúdium, musel som ho strávi . 
Naš astie, vydržal som.

Doba sa však zmenila...
Samozrejme, technika ve mi pomáha. Teraz 

sa bez GPS, fotogrametrie, dronov i nových 
technológií nezaobídeme.

Akú má Stupava nadmorskú výšku?
Konkrétne, na námestí pred kostolom okolo 

181 metrov nad morom.

Je kopcovitá?
Ur ite. Je tu horný a dolný koniec, máme 

aj Na pažici...

Ko ko je v Stupave ulíc?
Ulíc asi stoštyridsa  a nieko ko námestí.

Vo svojej funkcii ste už dva roky. o 
všetko zastrešuje vaša pracovná 
nápl ?

Ke že pracujem v majetkovo-právnom odde-
lení, moja agenda zah a najmä evidenciu  
parciel a pozemkov, súpisných a orienta ných  
ísel domov, garáží, chatiek a iných budov.

Kde ste pracovali pred tým, ako ste 
nastúpili na mestský úrad?

Dlhé roky som bol zamestnaný na Magis-
tráte hlavného mesta SR, neskôr som svoju 
profesiu vykonával ako živnostník. Prak-
ticky od asu, ako som skon il školu, som 
celý svoj profesijný život pracoval v geode-
tickom priestore.

V rámci svojej innosti overujete aj 
konkrétne pozemky v katastri?

Áno, napríklad pri vyrovnaní majetko-
vo-právnych vz ahov k pozemkom, ktoré pre-
chádzajú do majetku mesta, zabezpe ujem ich 
zápis v katastri. Taktiež objednávam a zabez-
pe ujem geometrické plány, znalecké posudky 
k mestským pozemkom. 

Ako dlho trvá, kým vydáte súpisné 
alebo orienta né íslo? Aké sú tam 
lehoty?

Je to asi desa  dní po nadobudnutí prá-
voplatnosti kolauda ného rozhodnutia, prí-
padne od podania žiadosti stavebníka. Súpisné 
íslo súvisí s vlastníckymi vz ahmi k prísluš-

nej stavbe, ktoré evidujú katastrálne úrady, 
orienta né íslo zase pride uje mesto v rámci 
jednotlivých ulíc.

Ako je to so žiados ami o ur enie 
súpisného, resp. orienta ného 

ísla? Vnímate nárast kolaudácií 
v Stupave?

Žiadosti prichádzajú sporadicky, 
snažím sa ich vybavova  v lehotách. 

o sa týka toho, i v meste Stupave 
pribúda viacej stavieb, nemyslím si. 
Momentálne mám troška viac agendy 
so žiados ami o vybavenie potvrdenia 
o veku stavby, o je povinnou prílohou 
k príspevku od štátu na zateplenie sta-
vieb – rodinných domov. 

Na om práve pracujete?
Vybavujem žiadosti o pridelenie súpis-

ného ísla a riešim iné pracovné veci pod a 
potreby mestského úradu. 

Máte deti?
Áno, dve, chlapca a diev a – ako sa 

hovorí, už sú na chlebe.

omu sa venujete vo svojom vo nom 
ase?
Ke že deti sú už dospelé, tak sa mi pred 

rokmi ozvali zo Slováckeho krúžku a Skali a-
nov v Bratislave. Stretáme sa viac-menej pra-
videlne a snažíme sa o udržiavanie folklórnych 
tradícií najmä z uvedených regiónov.

Takže aj spievate?
Spievam aj tancujem. Všetko je na báze 

dobrovo nosti, nie sme nejako oficiálne orga-
nizovaní. Napriek tomu toto folklórne zdru-
ženie oslávilo minulý rok už sto rokov svojej 
innosti.  

Máte pre Stupav anov nejaké odpo-
rú anie, ako urýchli  vybavenie ich 
žiadosti na mestskom úrade?

Áno. Aby nezabúdali do svojich žiadostí 
uvies  „pojítko“ – teda kontakt na seba, prí-
padne aby svoje žiadosti podávali kompletné 
a s požadovanými prílohami.

Eva Švo avová, foto: autorka
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18 otázok pre 
Ing. Martina 
Orbána
z Oddelenia majetkovo-
-právneho a legislatívneho 
MsÚ Stupava, referátu 
správy majetku, evidencie 
domov

V jej úvode vystúpila detská fol-
klórna skupina Stupavjánek 
pod vedením umeleckej vedú-

cej pani O gy Šaliovej, ktorá vo svojom prí-
spevku vyzdvihla význam darcovstva krvi pri 
záchrane života. Jej vystúpenie ocenili prítomní 
dlhotrvajúcim potleskom. 

Minútou ticha sme si 
potom uctili lenov nášho 
miestneho spolku, ktorí už 
nie sú medzi nami. Ako spo-
mienka na nich horela po as 
schôdze na stole svie ka. 

Janského plakety
Ve mi bohatú innos  za 

minulé obdobie prezento-
vala predsední ka Ms S K 

Stupava pani O ga Filípková. Správu o bez-
platných darcoch krvi predniesla pani Zuzana 
Havranová, ktorá ocenila, že v minulom roku 
sa prihlásilo na darovanie krvi 49 darcov, ktorí 
darovali svoju krv dovedna 105-krát. Pán 
Peter Horecký daroval krv dokonca už 156-

-krát. Predsední ka miestneho spolku 
odovzdala dvanástim darcom bronzovú 
Janského plaketu, siedmim striebornú 
a štyrom zlatú.

Z diskusie
Tajomník spolku Stanislav Gajdošík požia-

dal rodi ov detí o ich aktívne zapojenie sa do 
športových disciplín pri Vachálkovom ryb-

níku po as Pochodu za zdra-
vím a po as MDD, ktorý sa 
uskuto ní 15. júna (v prí-
pade nepriaznivého po asia 
náhradný termín 22. 6.).

Riadite ka Územného 
spolku S K Bratislava-oko-
lie Emília Macsiczová ocenila 
naše 105-násobné darovanie 
krvi na záchranu života, ako 
i finan nú podporu od mesta 

Stupavy na našu innos . Výboru a lenom 
Ms po akovala za aktívnu spoluprácu s orga-
nizáciami na území mesta. Pripomenula aj 
100. výro ie založenia Medzinárodného erve-
ného kríža Henrym Durantom 8. mája 1924. 
Okrem toho informovala, že v sú asnosti má 
S K na Slovensku viac ako 70-tisíc lenov 
v 1 712 spolkoch a organizáciách. Sú asne 

vyzdvihla prácu nášho 470- lenného spolku, 
ktorý patrí k najvä ším organizáciám ÚS S K 
Bratislava-okolie.

 Ocenenie celoživotnej práce 
Emília Macsiszová navrhla predsední ku 

Ms S K Stupava pani O gu Filípkovú za jej 
aktívnu, takmer 40-ro nú prácu na ocenenie 
prezidentke Zuzane aputovej pri príležitosti 
100. výro ia založenia erveného kríža. O ga 
Filípková sa po akovala Územnému spolku 
Bratislava-okolie za návrh na ocenenie, výboru 
a lenom Ms za aktívnu prácu po as jej pôso-
benia ako predsední ky a takisto dobrovo ným 
sestrám za dozor pri športových podujatiach. 
Sama je držite kou striebornej Janského pla-
kety za darovanie krvi 21-krát. Prihláseným 
lenkám pripomenula ú as  na školení prvej 

pomoci 21. mája v MKIC Stupava.
Na záver tajomník Ms S K Stupava Sta-

nislav Gajdošík po akoval všetkým prítom-
ným za ú as  na schôdzi, príspevky v diskusii 
a schôdzu ukon il. Poprial im pevné zdravie, 
ve a š astných a pohodových chví  v kruhu 
rodín a svojich najbližších.

Stanislav Gajdošík, foto: autor

Ocenení darcovia
Hodnotiaca lenská schôdza 
Miestneho spolku Slovenského 

erveného kríža Stupava 
sa uskuto nila 27. apríla 2024.
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Sme ob ianske združenie, vo no asové 
rodinné centrum, ktoré organizuje 
a zabezpe uje výchovno-vzdeláva-

ciu innos  prostredníctvom rozvoja záuj-
mov detí a mládeže. Zameriavame sa na 
aktívne využitie vo ného asu detí pred-
školského a školského veku a taktiež na 

socializáciu rodi ov na materskej dovo-
lenke a deti iek od najmenších bábätiek. 

Vytvárame priestor pre stretnutia, hry, 
vzdelávanie, výu bu jazykov a zábavu 

rodín s malými de mi.
Vedko okrem detských aktivít a krúž-

kov prináša aj ve erné športové a rela-
xa né kurzy pre dospelých, zaujímavé 
semináre, workshopy s odborníkmi, pred-
pôrodné kurzy.

Naším cie om je vytvori  miesto, kam 
sa budú rodi ia radi vraca , kde sa budú 
deti dobre cíti  a lektorky nájdu uplatne-
nie svojich vedomostí a skúseností.

Vytvoríme tak spolu príjemné komu-
nitné centrum pre všetkých Stupav anov.

Tešíme sa na vás!
Matúš Víttek

Viac informácií: www.vedko.sk
Kde nás nájdete: Areál Cevaservis, 
Cementárenská 15
Kontakt: vedko@vedko.sk
0903 024 615

EDUCENTRUM VEDKO
Educentrum Vedko vzniklo 
v októbri 2020. Vzápätí však 
jeho innos  prekazila 
pandémia ochorenia 
covid-19, a tak sa jeho 
o  ciálne otvorenie 
konalo až v máji 2021.

Strom ek, naj astejšie smrekový, jed-
ový alebo aj brezový, má korene v 

dávnej minulosti, stredoveku – v 
antike. Mal symbolický význam obnovu-
júcej sa prírody na jar a na Slovensku pat-
ril do kruhu oby ajov v mesiacoch máj 
– júl, ke  bola zele  hlavným obradovým a 

magickým prostriedkom. Staroveké národy 
dávali strom eky pred 1. májom na hos-
podárske budovy, domy ako ochranu pred 
chorobami a zlými duchmi. V stredovekej 
Európe sa máje stavali ako prejav úcty a ži -
livosti na významných, verejných miestach 
a od 15. storo ia aj pred domy diev at. Aj 

táto tradícia prešla mnohými obmenami. 
My sme si 30. apríla postavili rovno dva.

Jeden pomáhali pred domom kultúry inšta-
lova  naši dobrovo ní hasi i a druhý Mástsky 
potravinový spolok vztý il pred Obecným 
domom v Máste.

Pred MKIC zaspieval Stupavjánek a diev-
ence ho aj pekne vyzdobili farebnými 

stužkami. Ten v Máste podfarbovali hlasy 
ženského speváckeho zboru Nevädza. Obe 
podujatia sa vydarili a pritiahli pozornos  aj 
malých, aj ve kých Stupav anov. 

rr, foto: Peter Kubi ka

Tradícia stavania mája
Táto udová tradícia je v Stupave stále živá. 

V apríli, pri príležitosti D a Zeme, 
vysadili žiaci v areáli ZŠ Kpt. 
Nálepku v Stupave desa  malých 

strom ekov – dubov, ktoré získali darom od 

Lesnej správy Stupava. Napriek chladnému 
po asiu sa do práce pustili žiaci 2. stup a 
(Ekobanda, šiestaci až ôsmaci) aj žiaci 1. 
stup a (najmä 4. C), ktorí dokonca ešte pred 
sadením strom ekov vy istili od odpadkov aj 
areál školského dvora okolo ihrísk. 

Robo Škoda, foto: autor

V tomto školskom roku sa opä  konala 
celoslovenská sú až Vrá me knihy 
do škôl. Žiaci na Slovensku sú a-

žili vo viacerých kategóriách. 
V kategórii vlastnej napísanej poviedky 

bolo poslaných do sú aže 894 príspev-

kov. Odborná porota vybrala 9 najlep-
ších. Medzi nimi bola poviedka aj našej 
žia ky Adelky Ungvarskej z 3. A. Vo svo-
jej kategórii 1. stupe  obsadila krásne 
celoslovenské 3. miesto. 

Tatjana Šeniglová, foto: Silvia Zemanová

MLADÉ DUBY

Vráťme knihy do škôl
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Ueb a v prírodnom prostredí bude 
slúži  na vzdelávacie aktivity 
napríklad v biológii alebo etickej 

výchove. Oáza zelene podporí a zinten-

zívni tak inovácie rôznych eduka ných akti-
vít, ako aj osvetu o klimatických zmenách 
a ochrane biodiverzity. Chceme, aby naši 
žiaci boli zdravší, aby mali lepšie výsledky, 

získali nové schopnosti a pozi-
tívne spomienky na prírodu, 
aby vzdelávanie vonku budo-

valo vlastnú kultúru. 
Tento projekt sa zrealizoval v aka finan -

nej podpore a spolupráci ob ianskeho zdru-
ženia RZ pri ZŠ kpt. J. Nálepku v Stupave. 
Škola vypracovala projekt a v spolupráci 
so zhotovite om Ing. Miroslavom Ballom 
zabezpe ila i jeho výstavbu. 

Veríme, že žiaci sa budú v tomto prostredí 
cíti  príjemne, vytvoria si pozitívny vz ah 
k prírode a s láskou a úctou sa k nej budú 
správa . Že si užijú tento výnimo ný priestor, 
kde sa nau ia chráni  životné prostredie. 

Tatjana Šeniglová, foto: Peter Kubi ka

NOVÁ EKOUČEBŇA
Doteraz nevyužitá as
areálu našej Základnej školy 
kpt. J. Nálepku sa zmenila 
na záhradnú ekou eb u. 
Zámerom bolo zefektívni  
a lepšie využi  rozsiahly 
vonkajší priestor školy nielen 
na oddych a šport, ale aj na 
edukáciu s prihliadnutím 
na šetrenie a skvalitnenie 
životného prostredia. 

Svetový deň vody
Valné zhromaždenie OSN vyhlásilo 22. ma-

rec za Svetový de  vody. Preto už od roku 
1993 si v tento de  pripomíname dôležitos  
vody pre celú našu planétu. 

Tohtoro nou témou Svetového d a vody 
bola VODA PRE MIER. Cie om je zame-
ra  pozornos  na zásadnú úlohu, ktorú voda 
zohráva v stabilite a prosperite sveta.     Sve-
tový de  vody sme si pripomenuli a oslávili 
aj my v našej základnej škole ochutnávkami 
rôznych minerálnych vôd a vôd priamo z pra-
me a z Marianky a oblasti Prievaly. Následne 
sme v ankete vyberali vodu, ktorá najviac 
chutila. Ví azom bola voda z Marianky. Eli-

minovali sme používanie plastových pohá-
rov, každý žiak mal vlastný pohár. 

Mysleli sme a podporili sme 
žltým kvietkom

 Každoro ne si pripíname na odev žltý 
narcis, malý kvietok za všetkých, ktorí 
bojujú so zákernou chorobou. Aj naša zák-
ladná škola sa pripojila k odkazu Ligy proti 
rakovine a vyslala svojich dobrovo níkov 
pod vedením u ite ky Zuzany Schwartzo-
vej a asistentiek Evy Za kovej  a Vladimíry 
Liptákovej. Do ulíc Stupavy vyšli s plným 
priehrštím žltých narcisov a úsmevom na 
tvári pripomínali dôležitos  tohto d a. 
Zavítali aj na mestský úrad, kde ich pri-
jal primátor Peter Novisedlák. Nezabudli 
nakuknú  do  stupavských obchodov, služieb 
a, samozrejme, prešli aj našu školu. Tento 

rok priniesol pekný výsledok a vyzbierali 
sme 1 156,15 EUR. 

    akujeme každému, kto sa z presved-
enia, že ide o dobrú vec, takýmto spôso-

bom zapojil a prispel. 
Tatjana Šeniglová, foto: autorka, Peter Kubi ka

Platforma eTwinning vznikla v roku 
2005 a v sú asnosti predstavuje 
najvä šiu komunitu škôl v Európe. 

Na Slovensku realizuje svoju innos  pod 
záštitou Európskej komisie a Ministerstva 
školstva, výskumu, vývoja a mládeže SR. 
Zázemie jej poskytuje Žilinská univerzita. 

Cie om projektu je podporova  u detí 
predovšetkým pozitívny vz ah k hudbe, 
emocionalitu, tvorivos , spoznáva  tradície 
iného národa, rozvíja  sociálne, osobnostné, 
komunikatívne kompetencie a takisto roz-

víja  digitálne zru nosti.
Realizácia projektu bola 

naplánovaná v pravidel-
ných intervaloch po as 
výu by v materských ško-
lách, a to prostredníctvom 
rozmanitých hudobných 
aktivít. V projekte sa pre-
línajú spev, tanec, rytmi-
zácia, hra na hudobných 
nástrojoch, výtvarné vyjad-

renie obsahu skladieb a iné aktivity, realizované 
online nástrojmi. 

Sovi ky a ich tureckí rovesníci
Predškoláci z triedy Sovi iek spolupraco-

vali v on-line priestore Twinspace s de mi 
z Turecka, a to po as celého trvania projektu 
(november 2023 – máj 2024). Pani u ite ka 
Hacer Bayirli z materskej školy Hassa Güler 

Eren Anaokulu, Turkey Hatay, má bohaté skú-
senosti s projektovou spoluprácou škôl a bolo 
nám ve kou c ou, že prijala spolu so svojimi 
de mi (4 –  6 rokov) pozvanie do nášho pro-
jektu. Pridali sa k nám aj alší lenovia: pani 
u ite ky Halise Yilmaz Yalcin a Hanim Yasar 
z materskej školy Hürriyet Anaokulu Tepe-
basi, Turkey Eskisehir, ako i Semiha Rizeli 
a Firat Anaokulu, Turkey Elazig. S ich de mi 
sme spolupracovali v plánovaných aktivitách, 
po as ktorých sme sa nau ili ve a nových vecí 
a zažili ve a zábavy. Sú as ou projektu bol infor-
movaný súhlas rodi ov detí materskej školy 
na zverej ovanie videí a fotografií z aktivít 
v priestore Twinspace na platforme eTwinning. 

Partnerom z Turecka, rodi om a de om 
z triedy Sovi ky akujú za spoluprácu pani 
u ite ky Saška Kaššová a Jarka Kore ová. 

Jarmila Kore ová, Alexandra Kaššová,
 foto: autorky

Na zhoršujúcu sa situá-
ciu  postupne doplácajú 
samotné mestá a udia, 

ktorí v nich žijú. 
Zavedenie povinnej školskej dochádzky 

pre ukrajinské deti je preto zásadná vec 
pre rozvoj aj týchto detí, ako aj pre budúci 
rozvoj celej našej spolo nosti. Zhodli sa na 
tom lenské mestá Únie miest Slovenska 

(ÚMS) na online rokovaní pracovnej sku-
piny pre oblas  školstva.

Považujeme za zodpovedné urýchlene 
nájs  efektívne a systémové riešenie tak, 
aby už od septembra nastúpili tieto deti do 
škôl. Napriek tomu, že Bratislava a oko-
lie nemajú dostato né kapacity, chýbajúca 
povinnos  školskej dochádzky je latentný 
problém na celom Slovensku. ÚMS sa 

preto obrátila listom na ministerstvo 
školstva so žiados ou o stretnu-
tie a rokovanie o tejto téme.  
Hlavnou požiadavkou bude 
zavedenie povinnej školskej 
dochádzky pre deti z Ukrajiny.  
Rovnako tak je nevyhnutné pod-
pori  vznik a fungovanie adapta ných 
tried pre podporu integrácie týchto detí, ako 
aj nájs  efektívny systém financovania. Mestá 
nedokážu finan ne pokry  potrebné náklady, 
ktoré si tento proces vyžaduje, ke že na 
cudzincov nedostávajú podielové dane.

Na Slovensko prišli tisícky detí z krajiny, 
kde už viac ako dva roky prebieha vojnový 

konflikt. Tieto deti dlhodobo preží-
vajú mimoriadne náro né obdobie 
a potrebujú systematickú pod-
poru. Za lenenie sa do vzdeláva-
cieho procesu a do spolo nosti je 

k ú ové pre kvalitu ich života, ako 
aj pre kvalitu života spolo nosti, 

v ktorej  žijeme. Aj napriek tomu, že 
aktuálne nie je situácia rovnako alarmujúca 
v každom meste, zostáva len otázkou asu, 
kedy bude miest, ktoré budú nútené tento 
problém rieši , pribúda . Stupavskú zák-
ladnú školu aktuálne navštevuje 34 ško-
lákov a do materskej školy chodia 4 deti.   

rr

HUDBA TRADIČNE 
AJ NETRADIČNE

Zavedenie povinnej školskej dochádzky pre ukrajinské deti je nevyhnutné

V školskom roku 2023/2024 sa 
naša Materská škola Janka 
Krá a v Stupave zapojila do 
medzinárodného projektu škôl 
na platforme eTwinning. Náš 
projekt Hudba tradi ne aj 
netradi ne (Traditional and 
unconventional music) bol 
schválený Národnou podpornou 
organizáciou eTwinning. 

Štát podcenil situáciu v súvislosti so za lenením ukrajinských detí 
do vzdelávacieho systému. Výsledkom je, že deti doteraz neovládajú 
slovenský jazyk, nedostávajú potrebné vzdelanie, nevedia 
sa za leni  do spolo nosti a sú náchylnejšie na problémové správanie 
sa i psychické poruchy.  

rstvo 
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Regionálne združenie pre biologickú 
reguláciu komárov bolo založené 9. 
apríla 2024 na ustanovujúcej len-

skej schôdzi zakladate ov, ktorými sú obce, 
mestá a mestské asti v povodí rieky Moravy. 
Jeho cie om je spolo ne koordinova  postup 
pri komplexnej regulácii komárov, a tak utvá-
ra  vhodné podmienky pre zdravý spôsob 
života a práce obyvate ov a zárove  chráni  
životné prostredie. Združenie bude tento cie  
realizova  najmä prostredníctvom celkového 
manažmentu biologickej regulácie komárov, 
mapovania územia a potenciálnych liahnísk 
komárov, koordinácie a zabezpe enia pravidel-
ného monitoringu liahnísk a alších inností.

Hrozí nám kalamita? 
V súvislosti so zmenami klímy sa môžu 

masívne komárie premnoženia vyskytnú  
opakovane a kedyko vek v priebehu teplotne 
vhodného obdobia roka. Zárove  sa k nám 
dostávajú nové, aj invázne druhy komárov 

a rozširujú sa takisto patogény, ktoré sme tu 
doteraz nemali (napr. dirofilárie i vírus zápa-
donílskej horú ky). Dôležité je preto nasta-
vi  stratégiu, ktorá bude efektívna, pomôže 

nám chráni  verejné zdravie a zárove  zoh adní 
narastajúcu požiadavku verejnosti na zdravé 
životné prostredie. 

Prevencia aj na súkromných 
pozemkoch

Obyvate om odporú ame sledova  na svo-
jom pozemku rôzne, aj malé vodné plochy, 
nádrže, repníky i sudy, ktoré sa môžu ve mi 
ahko sta  liahniskom komárov. Rovnako, 
vzh adom na blízkos  lesov, sa v prípade trva-
lejších daž ov môžu objavi  liahniská v duti-
nách stromov a podobne. Monitoring bude v 
intraviláne mesta prebieha  aj na alej, po prí-

padnom zistení kalamitného výskytu larvál-
nych štádií komárov po íta mesto s aplikáciou 
prípravku BTI.

Erika Piesecká, foto: švo

Táto medzinárodná cyklotrasa odha-
uje významné historické, kultúrne 
a prírodné bohatstvo strednej 

Európy. Trasa vedie cez prírodnú rezer-
váciu Devínske alúvium Moravy, ktorá je 
známa pestrou faunou a flórou, a to vrátane 
jedine ných vtá ích druhov. Cyklisti môžu 
obdivova  lužné lesy a mokrade a po as 
cesty sa kocha  krásou okolitej krajiny.

Aktuálny stav
Žia , na viacerých miestach je povrch cyk-

lochodníka zna ne poškodený, a to jednak 

pre nevyrovnané majetkovo-právne vz ahy, 
ale aj mechanizmy, ktoré tadia  jazdili kvôli 
údržbe povodia rieky Moravy. Zástupcovia 
štátu a samospráv sa preto dohodli, že naj-
viac poškodené úseky opravia do vyhovu-
júceho stavu.

Hotovo do konca leta
Na základe podnetov ob anov, ktorí boli 

nespokojní s povrchom cyklotrasy Euro-
Velo 13, v úseku Devínske jazero – cyk-

lomost VysoMarch, sa konalo d a 30. 4. 
2024 pracovné stretnutie vo Vysokej pri 
Morave a h adal sa spôsob, ako poško-
dené úseky cyklotrasy da  do vyhovujú-
ceho stavu. Na stretnutí na obecnom úrade 
sa stretli zástupcovia Ministerstva dopravy 
SR, štátneho podniku Slovenský vodohos-
podársky podnik, Bratislavského samo-
správneho kraja, PD Lozorno a zástupcovia 
dotknutej obce. Po oboznámení so situá-
ciou sa zú astnené subjekty dohodli, že naj-

viac poškodené úseky cyklotrasy EuroVelo 
13 spolo nými silami opravia do vyhovu-
júceho stavu. Práce na zlepšení povrchu 
cyklotrasy by mali by  ukon ené do konca 
tohto leta. 

EuroVelo 13 na území Bratislavského 
kraja poskytuje cyklistom jedine nú prí-

ležitos  objavova  krásy prírody, históriu 
a kultúru tejto oblasti. Trasa je vhodná 
pre všetky úrovne cyklistov, pri om jej 
rovný terén umož uje pohodlnú jazdu po 
celý rok. Nech už ste amatérsky cyklista, 
profesionál alebo turista, táto cyklotrasa 
poskytne nezabudnute né zážitky a nový 
poh ad na jedine né prírodné a kultúrne 
dedi stvo Slovenska.

BSK

KOMÁRE POD LUPOU

Obľúbený cyklookruh

Poslanci mestského zastupite stva schválili vstup mesta 
do novozaloženého Regionálneho združenia pre biologickú 
reguláciu komárov. Do asu, kým za ne plnohodnotne 
fungova , monitoring komárov vykonáva pre mesto skúsený 
parazitológ a odborník na komáre docent Nasir Jalili. Prvé 
májové monitoringy liahnísk tohto hmyzu nezistili jeho 
zvýšený výskyt i premnoženie. 

Cyklotrasa EuroVelo 13, známa aj ako trasa železnej opony, 
prechádza cez Bratislavský kraj a ponúka jedine ný 
zážitok pre milovníkov prírody, histórie a cyklistiky.
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Z REDAK NEJ POŠTY

Po as brigády „ istý revír, istá prí-
roda“, ktorú organizovali lenovia Po ov-
níckeho združenia Stupava-Mást, našli 
nelegálnu skládku pneumatík v katastri 

mesta Stupavy pri meliora nom dom eku. 
Ke že vo vyhodených pneumatikách boli 
projektily, je zrejmé, že si ich sem „odložila“ 
niektorá strelnica. Vinníka sa azda podarí 
doh ada .  mh

O mestský pozemok na Slovenskej ulici 
sa vzorne starám a ošetrujem trávnik po 
celý rok pri vynakladaní nemalých vlast-
ných investícií vrátane hnojenia, polievania, 
pravidelného kosenia a vertikutácie. Neviem 
si vysvetli , ako je možné, že na parkova-
nie a chaos po as rôznych akcií i katolíc-
kych omší nikto nedozerá. Táto slepá ulica 
je hlavne cez víkendy neprejazdná a parkuje 
sa na zelených plochách po celej d žke ulice. 
Okolo kostola sa v nede u i po as kato-
líckych sviatkoch absolútne nedá prejs , 
autá stoja od kruhového objazdu po oboch 
stranách ulice a dokonca aj v zákrute pri 
vchode do zámockého parku. Pre o igno-
rujete dopad na životné prostredie nevhod-
ným parkovaním? O životnom prostredí sa 
vie robi  iba bombastická, no pritom nep-
lodná propaganda. A pre koho? Žiadam 
vás o prijatie prísnych opatrení.

Igor Maroš
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Vyskúšali sme si aj výpravu za 
potokmi a jasky ami Borinského 
krasu, po as ktorej sme sa dozve-

deli nielen o podzemnej vode a speleologic-
kom výskume, ale spolo ne sme preskúmali 
aj jaskyne cestou. Exkurzie sa nám rozbehli 
naplno, po as apríla i mája sme navštívili 
pôvodné toky Rudavy, pozorovali v eláriky, 
s botani kou prešli aj Prírodnú rezerváciu 
Pod Pajštúnom. V ekocentre sme si pove-
dali o tom, ako ma  ovocie od jari do jesene, 
a zoznámili sme sa so životom koní a naj-
mladší sa povozili na poníkoch. Aj v júni nás 
aká pestrý program, vyrazíme do terénu 

a nebudú chýba  ani stretnutia priamo u nás, 
srde ne vás pozývame.

Víkend otvorených parkov
a záhrad
PÄ  ZMYSLOV V ZÁHRADE
Sobota 1. júna
11.00 Bylinkové pesto s domácim chlebíkom, výroba 
a ochutnávka
14.00 Výroba nechtíkovej masti ky/Ekoto ka
15.00 Bosonohé hry v prírode

16.00 Domáce sirupy, výroba a ochutnávka
19.00 Woodpack brothers, koncert
Koncert z verejných zdrojov podporil Fond na pod-
poru umenia.

Nede a 2. júna
10.00 Prírodné bingo
11.00 História Ekocentra a Malého parku s architek-
tom/Ivan Klas
14.00 Botanická prechádzka parkom/Pavol Mere a
15.00 Vo avé pexeso
16.00 Zvuky stupavského parku/Saola o. z.

Celý víkend sa môžete zapoji  do knižného kolo-
to a, k dispozícii budú aj piknikové deky i športové 
vybavenie.

Nede a 2. júna
10.00 Splav Moravy s prírodovedcom
S Jurajom a aným splavíme úsek z Vysokej pri 
Morave po Devín, zastavíme sa na zaujímavých 
miestach, povieme si pikošky zo života rastlín a zvie-
rat v okolí tejto rieky. Ak nám po asie bude pria , 
okúpeme sa v niektorej zo zátok a budeme pozo-
rova  vodného architekta. Splav je vhodný aj pre 
rodiny s de mi, aj pre za iato níkov. Cena: 70 €/lo  
(2 dospelí a 1 alebo 2 menšie deti). V cene je zahr-
nutý sprievod, prírodovedný výklad, zapoži anie lodí 
a potrebnej výbavy. Prihlasovanie e-mailom na eko-
centrum@stupava.sk.

Sobota 8. júna
10.00 Pozorovanie živo íchov v CHKO 
Devínske jazero
S prírodovedcom Jurajom a aným sa vyberieme 
na bicykloch pozorova  živo íchy do vzácnej loka-
lity Devínske jazero. Povieme si, pre o je ekosystém 
rie neho jazera dôležitý, ak budeme ma  š astie uvi-
díme bobra, rôzne plazy, hmyz aj vtáctvo a dozvieme 
sa informácie z ich života. Príspevok je 8 €/osoba, 
vhodné aj pre rodiny s de mi, trvanie cca 3 hodiny. Pri-
hlasovanie na ekocentrum@stupava.sk, stretneme sa 
priamo v teréne. Podujatie sa realizuje v aka  nan -
nej podpore Nadácie ZSE.

14.00 S permoníkmi po marianských 
kame olomoch/ Spolok Permon 
Marianka
Obec Marianka doslova skrýva pozostatky až troch 
kame olomov. Spolo ne si ich postupne všetky 
pozrieme a nie o sa o nich dozvieme. Pripomenieme 
si aj ich  lmovú slávu. Vojdeme južnou bránou do 
bývalého hradiska Barania lúka, vystúpime na vrch
Bazgovi  a na záver navštívime miniexpozíciu ažby 
a spracovania bridlice v Marianke.

D žka vychádzky je cca 3 hodiny s prevýšením 160 m. 
Vstup vo ný, stretnutie o 14.00 hod. na autobusovej 
zastávke Marianka (kone ná).

Sobota 15. júna
11.00 Oceány a suchozemci
Povieme si, ako nám oceány pomáhajú v ase klima-
tickej zmeny, pre o sú dôležité pre zachovanie globál-
nej biodiverzity a o prinesie ich oteplenie napríklad 

aj nám, suchozemcom na Slovensku. Vstup je vo ný, 
vhodné pre deti od 5 rokov.

14.00 Návšteva v elnice/František 
Suchý/exkurzia
Uvidíte životný cyklus v ely, fungovanie v elieho 
spolo enstva a jeho úlohy. Nazrieme aj do ú a, takže 
spoznáte trúdy, robotnice i matku, ale aj plod v ely, 
pe  i zásoby. Kapacita je limitovaná, prihlasovanie 
na ekocentrum@stupava.sk, príspevok 5 €/osoba. 
Podujatie nie je vhodné pre udí s alergiou na bod-
nutie i v elie produkty.

Sobota 22. júna
10.00 Jaskyne a potoky Borinského 
krasu/exkurzia
S jaskyniarkou preskúmame borinské podzemie, 
povieme si o jaskyniach, ich vzniku, výskume i o vode 
a zranite nosti vody v krasových územiach. Nebudú 
chýba  informácie o prieskume, ukážky speleologic-
kého prieskumu a návšteva jaský  po ceste.
Kapacita je limitovaná, trvanie celej akcie cca 

4,5 hodiny, príspevok 12 eur/osoba (aj deti), prihla-
sovanie na ekocentrum@stupava.sk.

11.00 Ako zachráni  vodu/
interaktívna prezentácia
S permakultúrnou dizajnérkou Mariannou Piršelo-
vou si povieme, ako udrža  vodu v krajine aj vo vlast-
nej záhrade, ako s ou hospodári  a pripravi  sa na 
extrémne sucho i prívalové dažde. Nebudú chýba  
praktické tipy a ukážky jednoduchých opatrení, ktoré 
nám pomôžu reagova  na klimatické zmeny.

15.00 Prázdninové lo ky z dreva
Prí te si k nám vyrobi  drevenú pirátsku lo  alebo 
plachetnicu pod a vlastnej fantázie. S de mi od 
4 rokov v sprievode rodi a budeme píli , brúsi , lepi , 
pribíja  klince a vyrába  si skvelého spolo níka na 
letné dobrodružstvá. Príspevok je 8 €/osoba vrátane 
náradia, materiálu a odborného lektora. Kapacita je 
limitovaná, prihlasovanie na ekocentrum@stupava.sk.

Sobota 29. jún
Celý de /Hravá prírodoveda
Hry, hádanky, dopl ova ky, puzzle i ma ovanky – 
dozviete sa, o všetko o prírode už viete, a nau íte 
sa nie o nové.

14.00 arovanie s drôtom/
Bora Jewellery
Výroba prívesku alebo ozdoby z drôtu so stupavskou 
šperkárkou Borou. Vhodné pre deti aj dospelých, prí-
spevok 5 €/osoba, prihlasovanie na 
ekocentrum@stupava.sk.

POZÝVAME VÁS DO EKOCENTRA
Apríl patril v Ekocentre Stupava okrem iných aktivít D u Zeme, po as ktorého sme si vyrábali 
papier z tetrapaku, ale aj prírodnú drogériu, nechýbala výmena rastlín a kníh i hra 
o záchranu planéty Zem.



Možno nie každý obyvate  nášho 
mesta si to uvedomuje, ale býva  
priamo pod kopcami, ktoré 

ohrani ujú Záhorie, nám ponúka jedine nú 
možnos  pozorova  slovenské plazy a oboj-
živelníky priamo v záhradách našich domov.

Klimatická bariéra
Klíma na Záhorí je teplá, mierne vlhká až 

vlhká. S rastúcou nadmorskou výškou tep-
lota klesá a po et zrážok stúpa. Malé a Biele 
Karpaty síce nesiahajú do nadpriemerných 
výšok, ale aj tak pôsobia ako významná 
klimatická bariéra. Celkovo vyššie tep-
loty môžu by  pozorované na juhovýchode 
Malých Karpát, ktoré sú podmienené pre-
vládajúcim vzdušným prúdením, o má 
zárove  vplyv aj na rozšírenie stavovcov. 

Najvýznamnejšie toky územia prame-
nia v Malých Karpatoch. Konkrétne ide 
o rieky a potoky Rudava, Malina, Stupava, 
Mo iarka a Lakšársky potok. Pozd ž týchto 

tokov sa nachádzajú vä šinou iernice, 
ktoré sú v sú asnosti z ve kej asti odvod-
nené. Karpaty majú celkovo pomerne hustú 
sie  potokov, no vzh adom na malú roz-
lohu pohoria sú pomerne krátke. Mo iare 
na tomto území sú len malou stopou ich 
pôvodne vä ších a hojnejších mo aristých 
predchodcov. 

Žaby
V apríli sa najlepšie lokality na pozo-

rovanie žiab v okolí Stupavy nachádzajú 
v Kaštie skom parku a pri jazerách nad Les-
nou ulicou, kde možno vidie  jedince dru-
hov ako Bufo bufo (ropucha bradavi natá), 
Rana dalmatina (skokan štíhly), Rana ridi-
budna (skokan rapotavý), Bombina bombina 
(kunka ervenobruchá) a s vä ším š as-
tím možno narazi  aj na našu jedinú stro-
movú žabu Hyla arborea (rosni ku zelenú). 
Druhy sú pomerne rozdielne, takže sa dajú 
ahko spozna . Ropucha bradavi natá má, 

podobne ako skokan štíhly, hnedú farbu, 
avšak odpudivo vyzerajúce bradavice jasne 
napovedajú, že ide o ropuchu. Kunky majú 
nádherné ervené bodky po celom bruchu 
a skokan rapotavý má dozelena zafarbené 

telo a na rozdiel od rosni ky sú jeho kon-
atiny prispôsobené na plávanie. 

Plazy
o sa týka plazov, lovek ani nemusí ís  

aleko od domova, aby na nejakého nara-
zil. Po zime sa hady a jašterice obzvláš  

rady vyhrievajú na rozpálených cestách 
a kamenných múroch. Medzi najpo etnej-
šie druhy na našom území sa radia Natrix 
natrix (užovka obojková), Elaphe longis-
sima (užovka stromová), Lacerta viridis 
(jašterica zelená) a Lacerta agilis (jašterica 
krátkohlavá). Pre potešenie všetkých udí, 
ktorí majú pred týmito zvieratami rešpekt, 
môžeme uvies , že náš jediný jedovatý had 
Vipera berus (vretenica severná) sa na tomto 
území nenachádza. 

Raj pre drobné stavovce
Stupava sa môže pochváli  nádhernou 

prírodou plnou mnohých vodných tokov, 
v aka omu vytvára skuto ný raj pre tieto 
drobné stavovce, ktoré v om našli úto-
isko. Treba ma  teda na pamäti, že toto 

mesto nie je obývané iba druhmi z taxónu 
loveka rozumného, ale aj plazmi a oboj-

živelníkmi, ktoré nám spríjem ujú exis-
tenciu odchytom hmyzu a požieraním 
hlodavcov. 

Pavla Gažáková, foto: So  ya Walrus a Wikipedia

Stupavskí záhradkári sa vybrali, tak ako 
každý rok v máji, na najvä šiu záhradnícku 
výstavu do Krom íža: FLORIA. Z boha-
tej expozície kvetín, okrasných aj ovocných 
stromov  a všetkého pre dom a záhradu si 
naozaj vyberie každý. Tento ro ník, ktorý 

bol, mimochodom, už 46., prekvapili vysta-
vovate ov aj novovybudovanou voliérou 
s okrasným vtáctvom, ktorá bola zakom-
ponovaná v relaxa nej záhrade. Pä desiatka 
ú astníkov zájazdu zo ZO SZZ Stupava 
6-19, bola spokojná a celú akciu zhodno-
tila na jednotku.

rr, foto: Viktória Marošová

Stupavská 
herpetofauna

FLORIA

Jar je as rodenia mlá at. Vä šine udí pod týmto pojmom 
napadnú rozkošné srn iatka i tradi né ve kono né 
baran eky, no v Stupave a jej okolí sa v tomto ro nom  období 
najviac vyskytujú rôzne druhy plazov a obojživelníkov. 
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Ak h adáte zubnú kliniku, kam sa 
budete teši  na vyšetrenie, kde vás pri-
vítajú s úsmevom a prívetivým prístu-
pom, ur ite dajte šancu novej zubnej 
klinike v Záhorskej Bystrici – Elite 
Dental Clinic. 

 
Pravdepodobne máte svojho zubára 

a premýš ate, pre o by ste si mali nie o 
meni  a vybra  si práve Elite Dental 
Clinic? 

V našej klinike 
nám záleží na vyso-
kej úrovni služieb 
a celého zážitku 
našich pacientov. Od 
prvotnej komuniká-
cie až po samotné 
vyšetrenie sa celý náš 

tím snaží, aby ste sa vy, ako naši 
pacienti, cítili zrelaxovane a bez 
stresu. Naším cie om je, aby sa 
pacienti už nebáli navštívi  svojho 
zubára a riskovali tak svoje zdra-
vie kvôli odkladaniu návštevy zub-
nej kliniky.  

 
V ELITE DENTAL CLINIC 
vám ponúkame:

 1. Vynikajúce odborné 
služby: naši skúsení stomatoló-

govia poskytujú prvotriednu zubnú sta-
rostlivos  s dôrazom na vaše individuálne 
potreby. 

2. Príjemné prostredie: naša klinika 
ponúka pohodlné a uvo nené prostredie, 
kde sa budete cíti  zrelaxovane a bez stresu. 
Ak chcete chodi  k zubárovi bez strachu 
z vyšetrenia, vyberte si Elite Dental Clinic. 

3. Bezbolestné ošetrenie: záleží nám 
na tom, aby sa naši pacienti nebáli zubár-
skeho kresla a neodkladali vyšetrenia kvôli 
strachu. Preto sa v ELITE DENTAL 
CLINIC snažíme, aby každé prebiehalo 
bez bolesti a bez strachu.

ELITE DENTAL CLINIC
kontakt: + 421 907 777 771
Kunovská 1
Záhorská Bystrica

Nechcete sa báť vyšetrenia u zubára?
Staňte sa pacientom ELITE DENTAL CLINIC.
Noví pacienti majú teraz vstupné vyšetrenie zadarmo. 
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dí pod týmto pojmom 
né ve kono né



OVOCNÁ ZÁHRADA:
 preberáme hustú násadu plodov jabloní, 

hrušiek, broský  a marhú , odstra ujeme 
deformované, poškodené a zakrpatené plody,

 narušujeme pôdny prísušok plytkým 
okopaním, nastie ame kôrou, pokosenou 
trávou, 

 ošetrujeme proti chorobám pod a aktuál-
neho stavu, 

 v máji a júni skracujeme a tvarujeme 
konáre na ovocných stromoch, odstránime 
suché, choré, polámané a poškodené koná-
riky smerujúce dovnútra koruny; vysoké 
stromy erešní je vhodné po zbere úrody 

upravi  rezom (tento rez nesmieme robi  na 
ovocných stromoch od augusta do apríla, 
lebo pokia  by sme tieto konáre – „bi e“ 
strihali, tak by sa rozdvojili a opä  by šli 
hore ako listové).

OKRASNÁ ZÁHRADA:
 vyštipujeme ve kokveté ruže a mar-

garéty pestované na rez,
 odstra ujeme odkvitnuté  kvety a sú-

kvetia kvetín aj so semenníkom na pod-
poru tvorby nových kvetov a pred ženia 
kvitnutia rastlín,

 dokon ujeme výsadbu letni iek na 
záhony, do rôznych nádob,

 vysievame dvojro né kvetiny a niektoré 
druhy trvaliek,

 dôkladné vyplievame burinu z kvetino-
vých záhonov, zo skalky, z trávnika,

 vyberáme cibu oviny (tulipány, narcisy) 
– sta í 1x za 3 – 5 rokov,

 režeme a tvarujeme soli-
téry živých plotov z listná ov, 
ihli nanov,

 pravidelne kosíme, prihno-
jujeme a zavlažujeme trávnik.

ZELENINOVÁ 
ZÁHRADA:

 do konca mája sa odporú a 
ukon i  výsadbu predpestova-
ných sadeníc uhoriek, raj ín, 
papriky, baklažánu, zeleru, 
majoránu a hlúbovín s dlhou 
vegeta nou dobou (zimné 
odrody),

 jednotíme mrkvu, petržlen, 
ervenú repu, lahôdkovú kukuricu, 

 okopávame záhony, v ase 
sucha intenzívne polievame, 

 po zbere skorých zelenín pripravujeme 
nové záhony na alšiu výsadbu a výsev zele-
niny, napr. rôznych šalátov, iernej re kovky, 
fenikla, kalerábu, opätovne aj kôpru.

Hana Szabóová, Vlado Havránek,
foto: švo

Májové práce v záhradke 
Patríte medzi záhradkárov? Hovorí sa im aj najusilovnejší „národ“. Z akejko vek húštiny dokážu 
vy arova  raj na zemi. Ve  o môže by  krajšie ako koberce kvetov, rozkvitnuté stromy alebo 
jab ko, ktoré si odtrhnete z vlastnej jablone? Aké práce sú v našich záhradkách aktuálne?
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Sila ôsmeho divu sveta
Bavíme sa o peniazoch, ktoré si chceme 

odloži  na dlhší as – na viac ako 5 rokov. 
Na termínovaných vkladoch v banke nám 
dokážu zarobi  nejaké úroky, avšak menej, 
než je úrove  inflácie (miera nárastu cien). 
Jedinou možnos ou, ako dokážeme získa  
viac, než nám zlikviduje tento požiera  
hodnoty pe azí, je investovanie.

Spôsob, ako pri investovaní rastie hod-
nota pe azí, sa zjednodušene nazýva zlo-
žené úro enie. Úro í sa nielen náš vklad, 
ale aj predtým dosiahnuté úroky. Príklad: 
investujeme 10 000 eur a za rok ich hod-
nota narastie o 8 percent – na 10 800 
eur, tak v alšom roku sa už bude zhod-
nocova  nielen náš vklad, ale aj získané 
„úroky“. S rovnakým ro ným zhodnote-
ním naša investícia po 5 rokoch dosiahne 
hodnotu 14 693 eur, po 10 rokov viac ako 
21 000 eur a po 30 rokoch vyše 100 000 
eur. Sila, však?

Geniálny Albert Einstein zložené úro-
enie ozna il za „najmocnejšiu silu vo 

vesmíre“ a považoval ho za „ôsmy div 
sveta“.

Kde je ukrytý há ik
Vieme, že hodnota investícií môže 

v skuto nosti kolísa , niekedy klesnú  aj 
pod úrove  vkladu. Málokto je vtedy spo-
kojný, negatívne emócie by však nemali 
ovplyvni  naše konanie. Ak pod ich vply-
vom investíciu zrušíme, tak stratu aj sku-
to ne a neodvratne zrealizujeme.

Posledná storo nica z histórie investo-
vania dokazuje, že aj po tých najvä ších 
poklesoch na finan ných trhoch nielenže 
vždy nasledovalo obdobie rastu, ale toto 
obdobie bolo vždy dlhšie. Napríklad 
pokles, spôsobený finan nou krízou v roku 
2008, trval 2,1 roka; po om nasledovalo 
11-ro né obdobie rastu.

Najvä ší há ik tak spo íva v ase: ím 
viac ho investícia má k dispozícii, tým vä -
šia môže by  jej hodnota na konci.

Existujú aj alšie riziká, ktorými 
môžeme my sami svoje investície ohro-
zi . Naš astie, tieto riziká vieme obme-
dzi . O tom sa podrobnejšie rozpíšeme 
v alšom vydaní.

Marián Sedílek,
autor je lektorom  nan nej gramotnosti,

pracuje ako  nan ný poradca v spolo nosti 
Broker Consulting

Viete, že vaše peniaze dokážu 
pracova  samy a prinesú vám 

alšie peniaze?

EKONOMICKÁ
GRAMOTNOS
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Ako pracovať 
so svojimi 
peniazmi III

Hlavná 597/61
STUPAVA
(pri parkovisku v centre)

 tel:0910 123 250

www.spojovacimaterial1.sk



V období po prvej svetovej vojne nebolo 
v Stupave žiadne zariadenie prístupné 
pre kúpanie verejnosti. Podarilo sa mi 

však získa  fotografiu kúpajúceho sa v jazierku 
v grófskom parku. Tie strážkyne vstupu do 
vody mali ešte hlavy! Predpokladám preto, že 
fotografia pochádza asi z 30. rokov minulého 
storo ia. To však nebolo kúpanie pre všetkých. 

Z neskoršieho obdobia – pred druhou sve-
tovou vojnou, som našiel doma fotografiu 
stupavských mládencov, ktorí sa plavili na 

lnoch na rieke Morave. Ke  sa lnkovali, 
zrejme sa aj okúpali, lebo pri lnkovaní museli 
ís  aj do vody. 

Po vojne sa situácia zmenila, boli sme na 
strane ví azov, ale Morava sa stala sú as ou 
hranice, a tak bola pre národ na dlhé roky 
zakázaná. 

Kúpanie v parku
Ako lovek rastie, lepšie si všíma svoje okolie, 

za ína ma  vyššie potreby a príde i na kúpanie. 
Opä  použijem rodinnú fotografiu a vyvodím 
z nej alšie poznatky. Po vojne sme bývali na 
Hlavnej ulici (neskoršie Nálepkovej), dnes je 
tam šenk „Komunál“. Takže sme to mali blízko 
do parku. Ke že grófi boli už pre  a jazierko 

nebolo ve mi zne istené, Stupav ania sa tam 
mohli chodi  kúpa  bez problémov. 

My sme boli štyria súrodenci. Na fotografii 
sme len traja, štvrtý sa narodil v roku 1947. 
To znamená, že fotografia je z kúpania v roku 
1946 a vidno na nej plochu pri jazierku, kde 
bol pe  zo zrezaného stromu, ktorý bol upra-
vený na sedenie. 

Do školy som za al chodi  v roku 1947 
a vtedy trávila školská mládež vo ný as pri 
jazierku. Cestou zo školy sa tam zastavovali 
i „meštiankári“, bolo tam naozaj veselo. Ke že 
v rohu jazierka bola vyh bená jama, mládež 
tam priniesla stavebnú foš u a bol z toho 
parádny mostík na skákanie. 

Jánošíkov rybník
Ako sme rástli, rozširoval sa i náš obzor, a tak 

sme išli alej. Zistili sme, že na konci parku je 
rybník, ktorý sa volal Jánošíkov, a tak sme cho-
dili i tam. Vtedy ešte neexistovalo rybárstvo, 
ani tie malé rybníky, tak sme chodili priamou 
cestou cez park. Podotýkam, že vtedy nejestvo-
vali žiadne kurzy plávania ani inštruktori plá-
vania. Chodili sme tam bez toho, aby na nás 
dával niekto pozor, a tak sa sem-tam niekto 
napil i vody z rybníka. O to skoršie sa nau il 
pláva . Nikto sa však neutopil.

Kamenný mlyn
alší objav v našom raste bol Kamenný 

mlyn. Stupava bola vo všetkom naviazaná na 
Bratislavu, a tak naše poznatky a orientácia 

na druhú stranu, na Malacky, boli malé. Zistili 
sme, že cesta smerom do Malaciek nám dáva 
alšie možnosti na kúpanie. Desa  kilometrov  

od Stupavy sa nachádzal starý vodný mlyn – 
Kamenný mlyn. V minulosti sa v om mlelo 
zrno, ved a sa nachádzalo viacero budov, ako 
aj hostinec a bazén. 

Nebudem špekulova  o vzniku kúpa-
liska. V povojnovom období ho však objavili 
i Stupav ania. Ja som sa tam dostal prvýkrát na 
„štangli“ bicykla ako 6- alebo 7-ro ný. Zobral 
ma tam otcov bratranec, ktorý bol už dospelý 
mladý muž. Len na okraj – bol to brankár 
stupavských futbalistov Frico Kristín, vo fut-
balových kruhoch vyhodnotený ako najlepší 
brankár 20. storo ia v Stupave. 

Cesty za vodou
Za iatkom 50. rokov sa už na „Kame áku“ 

stretávala mládež z okolitých dedín. Ke  sme 
zistili, že aj tam sa dá kúpa , preorientovali 
sme sa a po as 50. a 60. rokov tam chodila už 
celá Stupava. Ako? Najjednoduchšie to bolo 

na bicykli. Nie všetci však mali bicykel, tak 
sme si sami poskladali nejaký „stroj“. alšou 
možnos ou bolo ís  stopom, využívali ju najmä 
diev atá. Áut nebolo ve a, stopom sa išlo aj 
na nieko kokrát alebo sa stopovanie kombi-
novalo s chôdzou. 

Jazda na bicykli bola pomerne bezpe ná, 
po cestách nechodilo ve a áut. Za artézskou 
stud ou viedla cesta smerom do ava – zvy-
šky starej cesty sú tam dodnes, dia nica ani 
priemyselné haly ešte neexistovali. Dopravi  
sa na kúpalisko bola otázka polhodiny. Ke  
tam nebolo ve a udí, bol tam aj lnok, na 
ktorom sme sa vozili. Na ved ajšej fotografii 
je v popredí autor lánku a bratia Milan a Fra-
uš Besedi ovci.                                                                                                                                    
Tí starší, ktorí už cestovali vlakom do školy 

do Bratislavy alebo Malaciek, sa nau ili cho-
di  na „Kame ák“ aj tak, že išli vlakom zo 
Stupavy k Devínskemu jazeru, odtia  do Pla-
veckého Štvrtka a zo stanice pešo cez les na 
kúpalisko. Vyzeralo to nadlho, ale pre mládež 
to bolo šup-šup. Pri dobrom vlakovom spo-
jení približne jednu hodinu. Bývalo tam ve mi 
veselo, hrali sa tam rôzne hry, v jednom období 
s nami hrával volejbal (do kruhu) aj MUDr. 
Vil ák zo Záhorskej Bystrice, ktorý ve mi rád 
vyhrával a stále vymýš al rôzne tresty za poka-
zenú loptu. Tak sme hrali stále na neho a vä -
šinou skon il vo vode on. 

Oáza pre Nemcov
V areáli kúpaliska sa organizovali dokonca aj 

„olympijské hry“ alebo celý bazén hral vodné 
pólo. Všetci proti všetkým. Kamenný mlyn bol 
známy ešte v asoch trabantov, ktorými ces-
tovali východní Nemci na dovolenku k moru, 
a stal sa tak oázou aj pre NDR-ákov. Bol tam 
celkom slušný hotel, dalo sa i  kempova . asto 
sa tam konali rôzne slávnosti, viac okresné 
a folklórne, národopisné.  

V ostatných rokoch bol areál prestavaný na 
ekologický systém. Pred koronou ho zrekon-
štruovali, no vplyvom následných udalostí po 
epidémii ho uzavreli a momentálne sa ponúka 
na predaj. Záhorie tak prišlo o alšiu lokalitu 
umož ujúcu kultúrne i športové vyžitie sa 
a takisto o možnos  kúpania sa.

Lábske jazero
alšou alternatívou bolo, že sme sa na bicyk-

loch chodili kúpa  na Lábske jazero. Futbalisti 
to mali ako kondi ný tréning. Chodili sme tam 
cez Zohor, vykúpali sme sa a ahali domov. 

Jednoducho, mali sme sa ís  kam okúpa , ale 
nie v Stupave. Na obrázku vidno futbalistov 
na Lábskom jazere.

Výstavba kúpaliska v parku 
V sedemdesiatych rokoch minulého storo-

ia Miestny národný výbor v Stupave v snahe 
vytvori  podmienky na kúpanie sa v prírode 

zameral svoje úsilie na zabezpe enie výstavby 
kúpaliska. Na výber vhodného miesta bolo 
k dispozícii viacero lokalít. Napokon sa z jed-
notlivých návrhov vybralo stavenisko v parku 
v susedstve športového ihriska. Táto plocha sa 
považovala za najvhodnejšiu. 

Najskôr bol vypracovaný projekt kúpaliska 
a práce na jeho stavbe sa za ali v rámci akcie 
„Z“ (Zve a ovanie). Ob ania sa zaviazali pomá-
ha  pri výstavbe brigádnicky. D a 30. augusta 
1971 sa konala skúška vodného systému kúpa-
liska. Vodným zdrojom bol Stupavský potok 
pretekajúci cez park, ktorý bol bohatý na vodu 
a zabezpe oval tak dostatok potrebnej vody. 
Skúška vodného systému bola úspešná. Samo-
zrejme, vodu z potoka bolo potrebné upravi  
pre potreby verejného bazéna – vy isti  ju, 
prefiltrova  a upravi  jej teplotu tak, aby bola 
vhodná na  plávanie. 

Technické problémy
Samotná výstavba sa za ala stavbou bazéna 

pre neplavcov. Prví kúpajúci si vodu vyskú-
šali už 30. augusta 1972, a to za priaznivých 

poveternostných podmienok pri teplote 26 ºC. 
Výstavba pokra ovala alej a bazén pre plav-
cov bol dokon ený v roku 1974. Kúpalisko 
fungovalo asi do 80. – 90. rokov, ke  musela 
by  pre technické problémy jeho prevádzka 
ukon ená. V roku 2002 mesto Stupava poze-
mok kúpaliska odpredalo. Ukázali sa alšie 
snahy o výstavbu a prerobenie systému na 
ekologický. Technicky bol projekt zvládnutý 
i postavený, ale pre iné prí iny nebolo kúpa-
lisko dané do prevádzky. Takže v 21. storo í je 
Stupava v rovnakej situácii ako pred 100 rokmi 
a verejné kúpalisko so službami v našom meste 
nejestvuje.  

o prinesie budúcnos ?
Terajšia situácia je taká, že po nieko kých 

desa ro iach by sa v aka eurofondom mohla 
kone ne vytvori  možnos  postavi  v Stupave 
zariadenie, ktoré by poskytovalo jej obyvate-
om možnosti na kultúrno-spolo enské i špor-
tové vyžitie sa. Musel by sa však nájs  vhodný 
investor, ktorý by sa vedel popasova  s byro-
kraciou, dokázal by získa  finan né prostriedky 
na stavbu a potom ju i zrealizoval. Je to teda 
hudba na ve a alších rokov. Bolo by preto 
dobré, keby si takýto projekt zobrali za svoje 
aj poslanci mestského zastupite stva ako jeden 
z cie ov vo svojom volebnom období. 

Ke  som bol ja poslancom v 80. rokoch 
minulého storo ia, povedal som si, že sa pri-
iním o postavenie verejného WC. S takým 

istým návrhom som sa však opä  stretol aj 
prednedávnom. Jednoducho, 50 rokov v his-
tórii nie je ni , ke  sa nedá, tak sa nedá!

Sve o Prokeš, foto: archív autora
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Kúpanie v Stupave   
Ve ný problém obyvate ov Stupavy v lete je,
že sa nemajú kde okúpa . A to už naozaj ve mi 
dlhé obdobie. Prešla prvá i druhá svetová vojna, 
zmenili sa politické režimy, menili sa starostovia 
a primátori, vymenili sa i storo ia, ale v tomto smere sa 
Stupava nijako nezlepšila. Zamyslel som sa preto nad tým, 
ako to bude u nás s letným kúpaním alej. Vychádzal som 
pri tom z vlastných skúseností, zo svojich spomienok 
a poznatkov. 

lnkovanie na Morave pred 2. svetovou vojnou.

Fotogra  a na Kame áku, Bulhar, Fra uš.

Kúpanie v Kaštieli v Stupave – za iatok 20. stor. 

V zadnom rade sú Ivan urdiak (Cinynov spolužiak), 
Pe o Sabo, Ciny Daráš, vpredu Fero Víger, Tono Dostál, 
Sve o Prokeš.

S T U P A V A

Z NAŠEJ
HISTÓRIE

Kúpanie v parku.



V Stupave sme zaznamenali hne  
druhý po sebe idúci rekordne teplý 
mesiac. Priemerná teplota v marci 

2024 mala v Stupave hodnotu +10,4 °C, 
o je takmer o 5 °C viac, ako je dlhodobý 

normál za roky 1987 – 2023. Doposia  naj-

teplejší marec sme v Stupave zaznamenali 
v roku 1990 (+9,2 °C). V priebehu marca 
sme zaznamenali prechodne chladnejšie 
obdobia, ale celkovo bolo po asie rekordne 
teplé. Prvé výraznejšie ochladenie nastalo 
od 7. do 9. marca a potom aj od 18. do 

21.marca, ke  nechýbali ani no né mrazy, 
ktoré, bohužia , opä  lokálne poškodili aj 
rozkvitnuté stromy, a to hlavne marhule 
a broskyne. Po tomto období nasledovalo 
ve mi rýchle oteplenie a teploty po as d a 
opä  vysko ili nad +20 °C.

Do histórie sa zapísal aj koniec marca, ktorý 
bol spätý s výraznou advekciou teplého vzdu-
chu až zo severu Afriky, ke  sme zazname-
nali vysoké koncentrácie saharského prachu 
v ovzduší, ktorý znižoval doh adnos , spôso-
boval zákal ovzdušia, ako aj zhoršoval kva-
litu vzduchu.

Zrážok po as marca v Stupave spadlo 
57,9 mm, o je okolo 120 % z toho, o by 
malo po as mesiaca marca v Stupave spad-
nú  (priemer za roky 1987 – 2023). V marci 
nechýbala ani prvá tohtoro ná búrka.

V STUPAVE NAJVYŠŠIE 
MAXIMUM: +23,6 °C (30. 3.)
NAJNIŽŠIE MINIMUM:

2,6 °C (20. 3.)
PO ET DNÍ SO ZRÁŽKAMI 
V STUPAVE: 10
NAJVYŠŠÍ DENNÝ ÚHRN 
ZRÁŽOK: 24,6 mm (12. 3.)
PO ET DNÍ S BÚRKOU 
V STUPAVE: 1

Apríl
Za iatok apríla prinášal na alej rekordne 

teplé po asie. Hne  prvý apríl (Ve kono ný 
pondelok) priniesol prvý letný de  tohto roka 
(+26,5 °C). Ve mi teplé po asie vyvrcholilo 
14. apríla, ke  sa maximálna teplota zasta-

vila skoro na tropickej 30-tke (+29,3 °C). Po 
rekordne teplom období sme sa v priebehu 
pár hodín dostali pocitovo z konca mája na 
za iatok marca. Ochladenie sme naplno pocí-
tili od 16. apríla, ke  sa maximálna denná 
teplota vyšplhala len na +13,4 °C. Celkovo 
aj napriek chladnejšiemu po asiu v druhej 
polovici mesiaca skon il mesiac apríl ako tep-
lotne nadnormálny s odchýlkou oproti dlho-
dobého normálu o +2,8 °C. V Stupave sme 
tak zaznamenali štvrtý najteplejší apríl od 
za iatku meraní v roku 1987, doposia  naj-
teplejší apríl bol v roku 2018 s priemernou 
teplotou viac ako +15 °C.

Z h adiska zrážkovej innosti bol apríl 2024 
nadpriemerný. V Stupave za celý mesiac 
spadlo 62,7 mm, o je okolo 160 % z toho, o 
by malo po as mesiaca apríla spadnú  (prie-
mer za roky 1987 – 2023). Najvýraznejšou 
zrážkovou epizódou bol prechod studeného 
frontu v polovici mesiaca.

V STUPAVE NAJVYŠŠIE 
MAXIMUM: +29,3 °C (14. 4.)
NAJNIŽŠIE MINIMUM: 
0,0°C (19. 4.)
PO ET DNÍ SO ZRÁŽKAMI 
V STUPAVE: 11
NAJVYŠŠÍ DENNÝ ÚHRN 
ZRÁŽOK: 14,4 mm (16. 4.)
PO ET DNÍ S BÚRKOU 
V STUPAVE: 2

Aktuálne meteo dáta zo Stupavy si môžete 
pozrie  tu: www.pocasiepodlupou.sk

Peter Štefan in, foto: autor

Zápolenie detských rybárov má vždy 
svoju osobitú atmosféru. Za pekného 
po asia prišlo na Vachálkov rybník 

skúsi  svoje rybárske š astie 38 mladých pre-
tekárov. A neboli to len chlapci.   

Sú ažilo sa o najvä ší po et ulovených 
kaprov, pri om za každý centimeter kapra sa 
pride oval jeden bod + jeden bod za každý 
kus. Deti ulovili 59 rýb, z ktorých najdlhšia – 
š uka – mala 96 cm, pri om mladý rybár Pavol 
Slovík meral len nie o vyše metra. 

Zví azil Martin Zedek, ktorému sa poda-
rilo ulovi  7 rýb. Na druhom mieste skon ila 

Lucia Tardová s piatimi kaprami a na tre om 
mieste Juraj Szabó so štyrmi kaprami.

Pretekárom odovzdal ceny primátor Peter 
Novisedlák, ktorý ich navyše odmenil aj slad-
kos ami. 

Úlovky dospelých
V kategórii dospelých sa jednozna ným ví a-

zom stal Vladimír Mašek so ziskom 395 bodov 
a ôsmimi ulovenými kaprami, z ktorých jeden 
meral 59 cm. Na druhom mieste skon il Peter 
Mašek a tretie miesto patrilo Jaroslavovi Jáno-
šíkovi. Celkovo sa v tejto kategórii zú astnilo 
21 rybárov, ktorí ulovili spolu 53 rýb.

Výbor Obvodnej organizácie SRZ Stupava 
akuje našim štedrým sponzorom, v aka kto-

rým boli odmenení všetci pretekári, teda i tí, 
ktorí neboli medzi úspešnými, ale ulovili aspo  
jedného kapra. 

Peter Kadle ovi , tajomník OO SRZ 
Stupava, foto: Peter Kubi ka
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nový zápis do histórie

BOHATÉ ÚLOVKY

Po nevídane teplom februári si asi málokto myslel, 
že podobne sa zapíše do histórie aj tohtoro ný marec. 

Prvý májový víkend patril Vachálkov rybník vášnivým 
rybárom. V sobotu si na om svoje majstrovstvo vyskúšali 
deti a v nede u dospelí.
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STUPAVSKÁ NAHÁ A KA 
Druhá májová sobota bola bohatá na 

rôzne kultúrne podujatia, ktoré pre Stupav-
anov pripravilo mestské kultúrne a infor-

ma né centrum. Napríklad v Kaštie skom 
parku sa dopoludnia uskuto nil už tretí 
ro ník STUPAVSKEJ NAHÁ A KY. 
Na tomto ve kom športovom bežeckom 
festivale ur enom pre deti a mládež sa 
zú astnilo vyše 130 sú ažiacich, ktorí boli 
rozdelení pod a veku do rôznych výkon-
nostných kategórií. Pre každú z nich boli 
ur ené iné d žky trate, od oho sa odvíjala 
aj ich náro nos . Jednou z disciplín bola 
i rodinná štafeta, do ktorej sa prihlásilo 
rekordných 17 rodín. Výhercovia si okrem 
medailí a diplomov odniesli aj krásne ceny, 
ktoré im venovali organizátori týchto pre-
tekov z MKIC. akujeme všetkým, ktorí 
si prišli zasú aži , ako aj tým, ktorí ich pri-
šli povzbudi . Už teraz sa tešíme na alší 
ro ník.

PRECHÁDZKA S HUDBOU 
Popoludní mali návštevníci parku takisto 

jedine nú možnos  zapo úva  sa do krás-
nych francúzskych šansónov. Pri príležitosti 
D a matiek Mestské kultúrne a informa né 
centrum Stupava v spolupráci s pánom Bor-
kom Suchánkom zorganizovalo podujatie 
s názvom „Prechádzka s hudbou“. Myšlien-
kou tohto podujatia bolo navodi  príjemnú 
atmosféru za iatku 20. storo ia, ke  bolo 
bežné na promenáde i pod kolonádou po ú-
va  tóny krásnej hudby. Túto možnos  využili 
návštevníci parku a pod mohutnými platanmi 
si niektorí rozprestreli deky a vychutnávali si 
úžasnú symbiózu krásnej prírody a zmyslom 
lahodiacej hudby.

Mária Šimon i ová, foto: Peter Kubi ka

KAŠTIE SKA VÍNNA CESTA
V stupavskom parku sa v rovnaký 

de  konal aj III. ro ník Kaštie skej vín-
nej cesty. Ke že tento rok nám po asie 
prialo, do parku sa prišli osvieži  stovky 
návštevníkov a degustátorov kvalitných 
odrodových vín z Malokarpatskej oblasti. 
Príjemnú atmosféru sobotného popolud-
nia dotvárala udová hudba Kuštárovci, 
ktorá prítomným zahrala aj na želanie. Aby 

si návštevníci naplno vychutnali kvalitné 
vínko, mestské kultúrne a informa né cen-
trum im ponúkalo sklené poháre s logom 
Stupavy. Nemuseli ste by  práve odborní-
kom i someliérom, aby ste vedeli oceni  
víno vo svojom pohári. Dôležité bolo vní-
ma  jeho chu  všetkými zmyslami a naplno 
sa ponori  do sveta, v ktorom je kone ný 
výsledok založený na rokmi overených tra-
díciách a každodennej tvrdej udskej práci.

Publikum zaplnilo sálu do posledného 
miesta a skvelé výkony ú inkujúcich 
odmenilo obrovským aplauzom. Na 

koncerte sa prítomným prihovoril aj primá-
tor mesta Peter Novisedlák, ktorý ú inkujú-
cim zablahoželal k jubileu a riadite ke školy 
Margite Vicianovej odovzdal pamätnú pla-
ketu  pri príležitosti 65.výro ia založenia ZUŠ. 

„ZUŠ-ka sa stala dôležitou sú as ou života 
nášho mesta, obohacuje ho o pestrú paletu kul-
túrnych aktivít a vychováva nám v Stupave 
budúcich umelcov i umeleckých milovníkov,“
 povedal primátor a vo svojom príhovore po a-

koval pani riadite ke, všetkým pedagógom, ale 
aj rodi om a de om, že rozvíjajú svoje talenty, 
ale aj za to, ako nezištne pomáhajú spestri  
program aj v rámci mestských podujatí. Záro-

ve  uviedol, že mesto pracuje na tom, aby 
zabezpe ilo zlepšenie priestorových podmie-
nok školy.

Po koncerte si hostia pozreli aj výstavu 
výtvarného odboru umiestnenú vo ved ajších 
sálach kultúrneho domu a strávili príjemné 
chvíle v neformálnych rozhovoroch.

„Po akovanie patrí všetkým ú inkujúcim a ich 
pedagógom, ktorí urobili z tohto koncertu nezabud-
nute ný ve er. Rovnako tak i všetkým rodi om a hos-
om za to, že s nami toto jubileum prišli oslávi ,“ 
povedala na záver riadite ka školy Margita 
Vicianová.

rr, foto: Peter Kubi ka

Koncert k jubileu
Oslavy 65. výro ia založenia Základnej umeleckej školy 
v Stupave vyvrcholili 17. mája  slávnostným koncertom 
v kultúrnom dome. Takmer 50 ú inkujúcich z hudobného, 
tane ného a literárno-dramatického odboru pripravilo 
posluchá om nádherný umelecký zážitok. 

V Bojniciach sa konal 15. ro ník 
celoslovenskej gitarovej sú aže 
„BOJNICE“ a v dedinke Smižany 

5. ro ník Smižianskej gitary. V oboch 
sú ažiach naši žiaci získali umiestnenia. 
O sú aži v Bojniciach môžeme poveda , že 
už drží prívlastok medzinárodná, nako ko 

sa jej pravidelne zú ast ujú aj žiaci z Po -
ska, Ma arska a iech. Naši  v konkuren-
cii nijako nezaostali. Jozef Pitovský, Teodor 
Ondrej ák a Ela Cabadajová získali umiest-
nenie v  striebornom pásme. Tomáš Repáš 
sa tešil z krásneho druhého miesta v zla-
tom pásme. 

V Smižanoch sa ve mi dobre umiestnil 
Teodor Ondrej ák, ktorý obsadil 3. miesto 
v zlatom pásme, a Ele Cabadajovej sa ušlo 
umiestnenie v striebornom pásme.

Sú aže boli opä  na vysokej organiza -
nej úrovni.

Michael Slezák,
foto: Vladimír Ondrej ák, Martin Repáš

Detský folklórny súbor Stupavjá-
nek reprezentoval 18. 5. 2024 
Stupavu na 30. ro níku festi-

valu Slavnosti ch estu a vína v morav-

ských Ivan iciach. Pestrým  programom, 
vyskladaným z tancov,  piesní a hovore-
ného slova, predstavil nášmu partnerskému 
mestu naše tradície, náš folklór. Tne níkov 
pripravuje choreografka O ga Šáliová a spe-
vácku skupinu pedagogi ka spevu Andrea 
Janušková. Súbor zožal obdiv a chválu od 
divákov, dokonca aj prirovnanie k Lú -
nici. Sme hrdí a pyšní na naše šikovné deti.

O ga Šáliová, umelecká vedúca Dfs 
Stupavjánek, foto: Peter Švajda

GITAROVÉ SÚŤAŽE

Na návšteve u susedov

Žiaci z gitarových tried Vladimíra 
Ondrej áka a Michala Slezáka sa 
zú astnili na dvoch sú ažiach.



Koncom apríla Bratislavský samo-
správny kraj (BSK) rozšíril 
ponuku sociálnych služieb. Otvo-

ril totiž nové zariadenie podporovaného 
bývania v rodinnom dome v obci Sološnica. 
Ide o zariadenie, ktoré patrí pod Zariade-
nie sociálnych služieb Pod hradom v Pla-
veckom Podhradí. Práve toto zariadenie je 

jedným zo župných zariadení sociálnych 
služieb, ktoré sa zapojilo do procesu dein-
štitucionalizácie, teda premeny ve kých 
priestorov na komunitný spôsob života.

„Som hrdý na to, že sa nám za relatívne 
krátky as podarilo nájs  vhodný objekt, deba-
rierizova  vnútorné i vonkajšie prostredie a pri-
pravi  dom tak, aby sme od 1. mája mohli za a  

poskytova  túto novú sociálnu službu. Takéto 
zariadenie prispeje k zvýšeniu kvality života 
udí so zdravotným postihnutím v rodinnom 

prostredí a podporí ich samostatnos ,“ priblížil 
predseda BSK Juraj Droba. 

V rodinnom dome v Sološnici našlo svoj 
nový domov šes  prijímateliek sociálnych 
služieb zo Zariadenia sociálnych služieb Pod 

hradom v Plaveckom Podhradí. Tie opus-
tili inštitucionalizovaný systém poskytova-
nia sociálnych služieb vo ve kom zariadení 
a za ali ži  samostatný život v rodinnom 
dome. Klientky sa na túto zmenu poc-
tivo pripravovali pod odborným doh adom. 
Tento proces trval tri roky. Pod doh adom 
profesionálov tak budú môc  vies  samo-
statný život. Kapacita zariadenia je šes  
miest s celoro nou pobytovou formou.

 „Do Národného projektu Deinštitucionali-
zácia zariadení sociálnych služieb sa zapojilo 9 
zo 14 župných zariadení sociálnych služieb. 

Zamestnanci týchto zariadení prešli vzdeláva-
ním, ktoré bolo zamerané aj na zmenu myslenia 
pri poskytovaní sociálnych služieb. Teší nás, že 
tento proces sa v prípade dvoch župných zaria-
dení nap a už samotným s ahovaním klien-
tov do novovybudovaných a zrekonštruovaných 
objektov rodinného typu,“ doplnila riadite ka 
odboru sociálnych vecí Marica Šiková.
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Bratislavská župa otvorila nové zariadenie sociálnych služieb. Ide o zariadenie
podporovaného bývania, v ktorom môžu klienti vies  samostatný život.
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Som hrdý na to, že sa nám za 
relatívne krátky as podarilo 
nájs  vhodný objekt, deba-
rierizova  vnútorné i vonkajšie 
prostredie a pripravi  dom 
tak, aby sme od 1. mája mohli 
za a  poskytova  túto novú 
sociálnu službu.

PREDSEDA BSK JURAJ DROBA



Od 24. februára ste predsedom 
Po ovníckeho združenia Stupa-
va-Mást. Ak si dobre pamätám, jed-
ného predsedu z vašej rodiny už 
po ovníci mali...

Áno, môj otec bol predsedom po ovníckeho zdru-
ženia v Stupave 20 rokov. Koncom februára sme 
mali výro nú lenskú schôdzu, a ke že sa predchá-
dzajúci predseda vzdal svojej funkcie, museli sme 
pripravi  vo by. Po ovníci si ma zvolili na nad-
chádzajúce dva roky.

Ko ko máte aktuálne lenov?
Je nás 56.

Ako môže jedno združenie s takýmto 
po tom lenov zabezpe i  vo svo-
jej lokalite rovnováhu medzi po tom 
zvierat a rozlohou daného územia? 
Pýtam sa preto, že všetci vieme, že 
daniele sú u nás premnožené.

Máme takzvané normované kme ové stavy 
zvierat. Tie sú dané v každom revíri na zák-
lade úživnosti a rozlohy toho-ktorého revíru. 
Stanovuje ich okresný úrad. My sa snažíme 
tieto kme ové stavy udržiava . Ke  sa prekro-
ia, tak je stanovený zvýšený odstrel, ke  sa 

nedosahujú, tak sa znižuje odstrel daného zvie-
ra a. Samozrejme, nezabránime migrácii zvie-
rat, aj ke  tá je momentálne problematická. 
Napríklad tým, že sa vybudovalo oplotenie 
dia nice, prerušila sa migra ná trasa zvierat 
a zostávali tu zvieratá h adajúce nové loka-
lity. Vytvorili stáda, ktoré sa nevedeli dosta  
alej. Podobné je to aj pri zastavovaní parciel 

v intraviláne obce. Pôvodne to boli trasy, bio-

koridory, kadia  boli zvieratá zvyknuté dlhé 
roky chodi . Preto sa nám motajú medzi rodin-
nými domami a po parku.

Máte ich spo ítané?
Stavy zvierat evidujeme neustále. U nás fun-

guje celoro né s ítavanie a takisto s ítavanie vždy 
na jar. Vtedy sa po ovníci vyberú do svojich lokalít 
a s ítajú zvieratá. Po ty hlásia po ovnému hospo-

dárovi. Ten má potom za úlohu porovna  celoro né 
s ítanie s jarným s ítaním. 

Aká zver nám v okolí Stupavy najviac 
pobehuje?

Hoci tu máme aj diviaky, najviac je predsa len 
danielej zveri. Je to takzvaná oborová, parková 
zver. Chodia si v stádach a narušujú aj teritóriá 
srn ej a jelenej zveri. Teraz je as rodenia mlá at. 

Samice sú v podstate od jesene gravidné a teraz 
v máji –  júni privádzajú na svet mlá atá. Potre-
bovali by pokoj. Preto ak nechá niekto v lese pre-
behnú  psa, je to pre ne nebezpe enstvo. Poviete si, 
že pes ich nedobehne a vráti sa. Avšak tá danielica 
i srnka sa nezastaví. V panike beží alej a môže 

narazi  do nejakého oplotku alebo niekam spad-
nú , zrani  sa. To už udia nevidia, o všetko sa 
môže v lese sta . Do roka máme viacero prípadov 
strhnutej zveri psami. Bu  sú to psy, ktoré ute ú 
z nejakého koterca, natrafia na stopu a prirodzene 
zver duria. Tým narobia ve a škody. A potom sú 
to psy, ktoré nemajú výcvik a na privolanie nerea-
gujú. Ke  mám psa, musím ma  aj zodpovednos .

Musia po ovníci zasahova  aj pri 
strete auta so zviera om na ceste?

Len minulý rok sme riešili až 200 kusov danielej 
zveri zrazenej na cestách v Stupave a okolí. Uhy-
nutú zver, „kadáver“, musia po ovníci odprata  
z ciest. Na našej stránke je zverejnené telefónne 
íslo po ovníka, ktorý má aktuálne pohotovos . Sú 

to ohromné škody na majetku a zdraví udí. 

Pôsobíte aj v Obvodnej po ovníc-
kej komore v Malackách. Akú funkciu 
v nej zastávate?

Som tam predseda dozornej rady Obvodnej 
po ovníckej komory Malacky. Má to výhodu, že 

môžem našich lenov obratom informova  o veciach, 
ktoré sa dejú v okrese, takže to majú z prvej ruky. 
Tiež som skúšobný komisár a školite  uchádza ov 
o po ovný lístok.

V združení ste spolo ne Más ania 
i Stupav ania. Máte pod a toho pode-
lené jednotlivé asti revíru?

Sme jedna partia. Náš revír má rozlohu 
3 890 hektárov a každý náš len môže v om 
po ova  kdeko vek. Máme elektronickú knihu náv-
štev revíru, do ktorej sa každý zapisuje. i už ide 
do Lesa, Sedli iek, Dúbrav, Hajpródu, Spálenej, 
alebo do Bažantnice.

Boli vaši rodi ia tiež Stupav ania?
Áno. Narodil som sa tu, na Slovenskej ulici. 

Mama pochádza zo Stupavy a zamestnaná bola 
v Štátnych lesoch SR. Otec bol tiež zo Stupavy, u il na 
Základnej škole v Záhorskej Bystrici matematiku, 
fyziku a telesnú výchovu. Neskôr pôsobil ako školský 
inšpektora v Dúbravke. Ja som chodil na základnú 
školu tu, v Stupave. Ke  sa za ala výstavba teniso-
vých kurtov, za al som hráva  tenis. Ako deti sme žili 
vonku – v parku, v lese. Po skon ení základnej školy 
som šiel do Nitry na Strednú školu po nohospodár-
sku, odbor veterinár. Po nej som chcel ís  na veterinu 
do Brna, ale to sa nepodarilo. Robil som na družstve 
v Kuchyni zootechnika. Potom som sa prihlásil na 
Vysokú veterinárnu školu do Košíc. V za iatkoch bola 
zameraná hlavne na hovädzí dobytok, kone a hospo-
dárske zvieratá vôbec. Po revolúcii v roku 1989, to 
som bol druhák, škola rýchlo reflektovala na požia-
davku výu by spolo enských zvierat.

Mali ste odmali ka vz ah 
k zvieratám?

Dá sa poveda , že som vyrastal v rodine drob-
nochovate ov. Starý otec choval bažanty, sliepky, 
psy i ma ky. Otec takisto. Už ako malého ma brá-
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„Skúste spomaliť, zlepší sa vám život...“
Radoslav Rigler je Stupav an, veterinár, po ovník, motorkár, v elár aj chalupár. 
Stretli sme sa kedysi dávno, ke  som zvažovala splni  synovi sen a kúpi  mu psíka. 
Dá sa poveda , že som mala veterinára skôr ako domáce zvieratko. 

„Ochotne a radi sa zú ast ujeme na podujatiach, 
ktoré mesto organizuje. Varíme kapustnicu na 

Dni zelá, dodávame mäso na akcie záhradkárov, 
hasi ov. V rámci Stupavy si snažíme pomáha .“



val do lesa. Na sánkach sme pre zvieratá v zime 
ahali gaštany alebo vrece sena na k menie. Od 

domu až hore do lesa.

Aj starý otec pochádzal zo Stupavy?
Áno, ale stará mama bola z Palárikova. Tam 

mala rodina grófa Károlyiho podobný kaštie , ako 
máme my tu v Stupave. Ke  sa presúval do Stupavy, 
bral so sebou aj personál. Nechýbala v om ani 
kuchárka, ktorá padla do oka môjmu starému 
otcovi, hájnikovi a v elárovi.

Kam viedli vaše kroky po absolvovaní 
vysokoškolského štúdia?

Vojen ina ma naš astie už minula, ale náš 
ro ník mal smolu, že sme mali povinnú trojro nú 
prax u veterinárneho lekára alebo v štátnej veteri-
nárnej správe. Súkromné veterinárne ambulancie 
sa v tom ase len rozbiehali a nikto nás na prax 
nechcel zobra , lebo sa báli, že si vychovajú kon-
kurenciu. Dostal som sa na štátnu veterinárnu 
správu na pozíciu hrani ná veterinárna kon-
trola. Bol som v Jarovciach a v  Bergu. Po skon-
ení tejto praxe som sa pridal k doktorom Jozefovi 

Talajkovi a Jozefovi Ficovi, s ktorými sme spo-
lo ne založili a  prevádzkovali veterinárnu kli-
niku v Dúbravke.

Kedy prišla láska?
Napriek tomu, že som ve a 

pracoval, stihol som, naš astie, 
stretnú  Janku. Tiež Stupav-
anku. Máme dvoch synov. Robia 
nám obrovskú rados . Radoslav 
ide v mojich š apajach. Študuje na 
Vysokej veterinárnej škole v Koši-
ciach. Je druhák a na internáte 
je ubytovaný na tej istej izbe íslo 
707, ako som bol aj ja. Mladší 
syn Tomáš teraz kon í Strednú 
veterinárnu školu v Bratislave 
a takisto sa chystá na prijíma ky 
do Košíc. Východ sme si asi ob ú-
bili. Je tam akosi pokojnejšie.

Tušili ste, že si vycho-
váte nasledovníkov?

Nenapadlo mi to. Ako deti sa síce hrali so zviera-
tami, chodili so mnou všade, ale že obidvaja pôjdu 
na veterinu, ma príjemne prekvapilo.  

By  veterinárom je náro né povola-
nie alebo skôr poslanie. Máte nejakú 
špecializáciu? 

Áno, by  veterinárom je tiež tak trochu diag-
nóza. Doba sa, samozrejme, zmenila k lepšiemu. 

udia majú doma zvieratko, ktoré je vlastne le-
nom rodiny. Pod a toho sa k nemu aj správajú. 
Veda nám pomáha, diagnostika pokro ila. Paušálne 
odbery krvi, RTG, ultrazvuk, laboratórium priamo 
v ambulancii, všetko je v prospech zvierat. Výrazne 
im vieme pred ži  život. Na Slovensku máme 
dokonca v Tren íne jedného európskeho certifiko-
vaného veterinárneho neurológa a máme i špecia-
listov na dermatológiu, kardiológiu, ortopédiu. Ja 
sa venujem spolo enským zvieratám, plazom a ane-
stézii a imobilizácii divo žijúcich zvierat. 

Aká je práca veterinára v sú asnosti? 
Ve mi náro ná. Medzinárodne je dokázané, 

že patríme medzi povolania s najvyšším po tom 
samovrážd. Možno je dnes menej dôvery k leká-
rovi. Majitelia zvierat si diagnózu overujú u via-
cerých lekárov. To v minulosti nebolo. V podstate 
to vychádza z nášho tempa života. Rýchlo žijeme 

a nikto nikomu neverí. V spolo nosti nie je dobrá 
atmosféra.

Myslíte si, že máme na Slovensku 
ve a medve ov?

S medve mi nebol u nás nikdy problém, nastal 
až vtedy, ke  sa zvýšila ich ochrana. Dovtedy boli 
regulované po ovníckymi združeniami. Niektoré 
združenia na strednom a východnom Slovensku 

z toho žili. Z pe azí za odstrel si vedeli nakú-
pi  materiálno-technické vybavenie a krmivo na 
zimu pre zver.

Sú teda u nás premnožené medvede?
To prvé s ítanie potvrdilo, že ich je nie o okolo 

dvoch tisíc. V každom prípade sa správajú celkom 
inak, ako sa správali v minulosti. Vedeli, že ud-
ský pach je nebezpe enstvo. To si medvede odovzdá-
vali z generácie na generáciu. Ako zacítili loveka, 
zmizli pre . Ani sme o nich nevedeli, že tam boli. 
Potom sa za ali chráni  a zistili, že udský pach 
už nie je nebezpe enstvo. Môžu sa celkom priblí-
ži  k u om, napadnú  hospodárske zvieratá na 
vidieku alebo v elnice. udia na vidieku sa boja.

Máme medvede aj na Záhorí?
Áno, ojedinele sa vyskytnú aj u nás, naprí-

klad v Kútoch, kde medve a zrazil kamión. 
Po ovnícke fotopasce však zachytili medve a aj 
v Pezinku a Závode.

Ako je to s vnadiskami? Lákajú zver 
z lesa bližšie k našim obydliam?

To je hlúpos . Medvede žijú skryte, chcú by  
v lese. K dedinám chodia za potravou a na kuku-
ri né polia. Vnadiská sú v lese a slúžia na to, aby 
sme dokázali lovi  potrebné po ty zvierat a plni  
tak plán lovu. Nieže nie o vylezie na lúku a ja 
to strelím. Vnadenie je na to, aby som zver pozo-
roval a vedel zisti , i je to chovný alebo lovný 
kus. To je ve ký rozdiel. Po ovník je za nesprávny 

odstrel sankcionovaný. My nemô-
žeme ulovi  každý kus zveri, ktorý 
stretneme v revíri. To sú ve mi 
mylné predstavy.

Ako sa naši po ovníci 
zapájajú do akcií mesta?

Ochotne a radi sa zú ast u-
jeme na podujatiach, ktoré mesto 
organizuje. Varíme kapustnicu 
na D och zelá, dodávame mäso 
na akcie záhradkárov, hasi-
ov. V rámci Stupavy si snažíme 

pomáha . Chováme a vypúš-
ame divé bažanty, aby sme ich 

v Stupave mali. Staráme sa o les, 
prírodu. Organizujeme brigády 
na istenie revíru. Na tú ostatnú 

prišlo aj pár priaznivcov okrem nás po ovníkov. Je 
fajn, ke  nás Stupav ania spoznávajú a berú. Pri-
pravujeme novinku pre všetkých, aby si vedeli obo-

hati  svoj jedálny lístok. Divina je ve mi lahodné 
mäso, ktoré dodá organizmu dostatok železa, 
fosforu, vitamín B a draslík. Chceme spusti  pre-
daj diviny v Stupave. Viac prezradíme na Dni 
mestských organizácií.

Vie vás v ordinácii aj nie o 
prekvapi ?

Bolo to už dávnejšie, ke  ešte do Stupavy cho-
dili cirkusanti aj so zvieratami, ktoré dnes už sú 
zakázané, a prišli si po lieky pre slona a tigre.

Ako relaxujete?
 S manželkou chalupár ime na Myjave. Tam 

mám v ely a tam vypínam. Okrem toho máme 
radi mototuristiku. S Komorou veterinárov orga-
nizujeme MOTOVET TOUR. Predstavte si na 
Route 66 k de  motorkárov, a to všetko veteriná-
rov. Slovenská Route 66  je dlhá 247 km a smeruje 
od hrani ného priechodu Šahy cez Zvolen, Banskú 
Bystricu, Brezno, Poprad, Kežmarok až k  hra-
ni nému priechodu do Po ska v Tatranskej Javo-
rine-Podspádoch. Taká bola minuloro ná trasa, 
tento rok plánujeme Tokajskú oblas .

Eva Švo avová, foto: autorka, archív RR
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RADOSLAV RIGLER  
MIESTO NARODENIA: Stupava
VEK: 56 rokov
ZNAMENIE: Ryba, stále sa snažím by  
pokojný
OB ÚBENÉ JEDLO: ke  sladké, tak 
gaštanové pyré, mám však rád 
aj špeciality z diviny
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Starí rodi ia: Katarína a Július



Tento balzam na dušu v podobe 
knihy prináša nový poh ad na uply-
nulých 200 000 rokov udských 

dejín a snaží sa dokáza , že sme od prírody 
prívetiví, zameraní viac na spoluprácu ako 
na konkurenciu a že sme náchylní si navzá-
jom skôr dôverova , než neveri . Poh ad, 
ktorý je v dnešnej dobe taký potrebný.

Michaela Víchová, Mestská knižnica Ruda 
Morica, foto: autorka
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Stavanie mája
Stavanie mája je starý slovenský zvyk. Na 

dedinách mládenci stavali svojim vyvoleným 
strom pred dom. Ke že v našom zariadení 
máme „diev at“ ve a, i ke  v rôznom veku, 
máj si tiež zaslúžia. A tak sme spolu v utorok, 
posledný aprílový de , jeden máj postavili aj 
na našom nádvorí. Na úvod nám zaspievali 
naše Kaštie ske hlasy nieko ko piesní. Dámy 

máj ozdobili pripravenými stužkami a páni 
vykopali jamu a postavili máj uprostred 
nádvoria, kde nám bude robi  rados  celý 
mesiac. Po dobre vykonanej práci sme si 
pochutili na už tradi nom chlebíku s mas-
ou a cibu kou a strávili príjemnú chví ku 

pri hudbe.
Mária Suchárová, foto: Peter Maxian

Krížová cesta
V Domove sociálnych služieb v Kaštieli 

sme si, ako každoro ne, v rámci ve -
kono ných sviatkov pripomenuli ich 
duchovný význam pre kres anov.  
Meditovali sme nad zastaveniami Ježiša 
Krista cestou na kríž v Jeruzaleme. Krí-
žová cesta je pre našich prijímate ov ob ú-
bené duchovné zamyslenie. Štrnás  zastavení 
súhrnne opisuje Kristovo utrpenie, ktorému 

sú zasvätené ve kono né sviatky. Hovorí 
o tom, ako Ježiša odsúdil Pilát, svetská moc 
aj cirkevná hierarchia, ako sa potom vydal na 
potupnú cestu ulicami mesta, ako padal pod 
krížom, stretal rôznych udí, svoju matku, 
ako nemal dos  síl a musel mu pomôc  
neznámy lovek, až došiel na vrch Golgota. 
Tam bol ukrižovaný a potom pochovaný 
do hrobu. Všetky zastavenia ítali naši prijí-
matelia a recitovali sme spolo né odpovede. 
Na záver sme sa modlili modlitbu Ot enáš.

Texty sme ítali z brožúrky Krížová cesta, 
ktorú vydáva Kolégium Antona Neuwirtha 
v Bratislave.

Jozef Kula ík, terapeut

Digitalizácia
Už minulý rok v októbri sme sa zapo-

jili do projektu „DIGITALIZÁCIA PRE 
STARŠÍCH A OSOBY SO ZDRAVOT-
NÝM POSTIHNUTÍM V SOCIÁL-
NYCH SLUŽBÁCH“ s agentúrou ELDIS 
SOCIO. Spolu s psychologi kou sme absol-
vovali online školenie. Je to cvi enie mozgu 
pomocou hier (dokopy 45), ktoré sú zame-
rané na diagnostiku a plán terapie, korekcie 
a tréning rôznych mentálnych funkcií, ako 
sú pamä , pozornos , myslenie, re , emo-
cionalita, vô a, motivácia a podobne, pre 
udí so zdravotným postihnutím a seniorov. 
Výsledky sú odosielané priamo do výskumnej 

Ale tak, ako niektoré gazdinky majú 
problém navari  do malého hrnca, 
ani my sme naše akcie nezmestili do 

stanoveného termínu, takže sme namiesto 
Týžd a mozgu mali dvojtýžde . Po as tohto 
obdobia sme zorganizovali viacero spolo -

ných tréningov pamäti, a to pre našich 
prijímate ov i pre hostí z iných zariadení 
v pôsobnosti BSK. Zavítali k nám z Brati-
slavy, Báho a i Plaveckého Podhradia. Svoje 
mozgové závity sme si prevetrali pri telesnom 
cvi ení, rozhovoroch i písomných úlohách. 

Akciu sme zav šili prednáškou pre stupav-
ský klub seniorov. Všetky podujatia boli 
vydarené a nabili nás pozitívnou energiou. 
Dôležité je zapamäta  si, že na svoj mozog 
musíme myslie  po celý rok a nielen jeden 
týžde  v marci.  Preto ak máte pocit, že vaša 
pamä  už nie je to, o bývala, môžete sa prís  
do Kaštie a poradi  aj po as roka, po predošlej 
dohode so psychológom na e-mailovej adrese
milatova@ddstupava.eu.sk. Poradíme vám, 
i by ste mali vyh ada  odbornú pomoc 

v ambulancii lekára alebo v Centre Memory. 

Daniela Milatová, psychologi ka

Týždeň mozgu v kaštieli
Týžde  mozgu je o  ciálna medzinárodná akcia, ktorá sa 
každoro ne koná v marci. Upriamuje našu pozornos  na 
fungovanie mozgu a dôležitos  jeho trénovania. 

Rutger Bregman  
ĽUDSKOSŤ: optimistická 
história človeka

† D a 12. 3. 2024 zomrel vo 
veku 82 rokov František Tomkovi  
z Budovate skej ulice.

† D a 2. 4. 2024 zomrela vo veku 
77 rokov Mária Vaneková, rodená 
Straská, z Lipovej ulice.

† D a 4. 4. 2024 zomrel vo veku 
57 rokov Pete Mi o z Krížnej ulice.

† D a 15. 4. 2024 zomrel vo veku 
74 rokov Miroslav Fabši  
z Jilemnického ulice.

† D a 21. 4.  2024 zomrela vo 
veku 97 rokov Ružena Stankovská, 
rodená Lachkovi ová, 
z Marianskej ulice.

† D a 14. 5. 2024 zomrel vo veku 
74 rokov Eduard Polák 
z Ružovej ulice.

Smútiacim rodinám vyslovujeme 
hlbokú sústras !

SPOLO ENSKÁ RUBRIKA

KNIŽNÝ TIP

agentúry a sú smerodajné pre alšiu starost-
livos  odborníkov – psychológov, sociálnych 
pracovníkov, sestry a spolupracujúcich leká-
rov. Cie om je testova  aplikáciu na tisícke 
ú astníkov a štandardizova  ich ako oficiál-
nu psychodiagnostickú metódu na základe 
porovnania s intaktnou bežnou populáciou. 
Odporú acie návrhy pre jednotlivých respon-
dentov nám agentúra bude zasiela  priebežne. 
V polovici marca nám priniesli iPad, s kto-
rým by sme mali realizova  cvi enia s 25 prijí-
mate mi. Po skon ení projektu môžeme iPad 
na alej využíva . 

Renáta Biksadská

Dária
Darčeky Dekorácie

Ponúkame rôznorodý nevšedný 
sortiment na obdarovanie 
a dekorácie. Poradíme vám pri 
výbere! Arómalampy, svietniky, 
sviečky, čokolády, darčekové 
čaje, šálky rôzne štóly, chňapky, 
podušky TUPPERWARE 
a mnoho iného...

Nájdete nás v Stupave na Hlavnej 
ulici číslo 34, hneď pri prechode 
pre chodcov.
Kontakt: 0905 324 014  
Po: 10.00 – 18.00
Ut – Pi: 10.00 – 18.00
So: 9.00 – 12.00
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„Predsezónne ciele, ktoré sme si sta-
novili, sa nám podarilo z ve kej 
asti naplni . o sa týka her-

ného prejavu a prístupu hrá ok, môžeme by  
spokojní, aj ke  sme sa nevyhli aj slabším 
momentom v niektorých zápasoch,“ za al 
v krátkosti hodnotenie sezóny tréner 
žien Peter Olšavský.

Jedným z hlavných cie ov v tejto sezóne 
bolo okrem športového úspechu zapraco-
va  mladé hrá ky do prvoligového druž-
stva. „Z tohto poh adu hodnotíme sezónu 
pozitívne. Naším primárnym cie om je vychová-
va  vlastné talenty a v tomto smere sme zazna-
menali významný progres. Chceme sa na alej 
sústredi  na výchovu mladých hrá ok s cie-
om ma  nielen o najvä šie zastúpenie vlast-

ných odchovanký  v A družstve, ale zárove  
o najvä šie zastúpenie našich hrá ok v repre-

zenta ných výberoch,“ zvýraznil alší dôle-
žitý aspekt skúsený tréner. Najvýraznejším 
negatívom sezóny boli zranenia. „Tie nás 
pripravili o niektoré k ú ové hrá ky na dlhšie 
obdobie. Bez týchto komplikácií by sme mohli 
hovori  o ve mi úspešnej sezóne. Napriek tomu 
je zrejmé, že stále máme priestor na zlepšenie 
v hernom prejave a vo fyzickej pripravenosti, o 
bude našou prioritou v nadchádzajúcej sezóne,“ 
myslí už dopredu tréner Olšavský.

Playminihandball 
prinesie víkend plný 
športu a zábavy
Mesto Stupava zažije 25. až 
26. mája 2024 víkend plný 
športového nadšenia 
a napínavých zápasov. 

Hádzanársky klub HC Tatran 
Stupava zorganizuje medziná-
rodný turnaj v minihádzanej 
PLAYMINIHANDBALL 2024, 
ktorý sa uskuto ní v školskej 
športovej hale v Stupave.

Turnaj je ur ený pre mladé hádzanárske 
talenty a bude rozdelený do nieko kých 
kategórií. V kategórii „B10“ sa predstavia 
chlapci narodení v rokoch 2013 a 2014, 
zatia  o diev atá rovnakého veku zabojujú 
v kategórii „G10“. Pre ešte mladšie nádeje 
sú pripravené kategórie „B8“ (chlapci, ro -
níky 2015 a 2016) a „G8“ (diev atá, ro -
níky 2015 a 2016).

Organizátori turnaja veria, že PLAYMI-
NIHANDBALL 2024 bude skvelou prí-
ležitos ou pre mladých športovcov ukáza  
svoj talent, zlepši  svoje zru nosti a nad-
viaza  nové priate stvá. Okrem napínavých 
zápasov sa môžu ú astníci a diváci teši  aj 
na skvelú atmosféru a sprievodný program.

Nepremeškajte túto jedine nú športovú 
udalos  a prí te podpori  mladé hádzanárske 
talenty z celého Slovenska i zo zahrani ia.

Veteránsky hádzanársky 
turnaj v Stupave
Zatia  o mladé hádzanárske 
nádeje ešte len pilujú formu 
pred nadchádzajúcim turnajom, 

ich starší kolegovia už majú ten 
svoj úspešne za sebou. Školská 
športová hala v Stupave sa stala 
dejiskom jubilejného 
10. ro níka veteránskeho 
turnaja, ktorý prebehol 
v kategóriách mužov aj žien.

Hoci mnoho ú astníkov už má svoje 
aktívne športové roky dávno za sebou, na 
palubovke predviedli, že z ich hádzanár-
skeho umenia ešte ni  neubudlo. Napriek 
tomu, že ob as to medzi hrá mi trochu 
iskrilo, hlavným cie om podujatia bolo 
šíri  dobrú náladu a utuži  dlhoro né pria-
te stvá.

Turnaj bol skvelou príležitos ou pre 
bývalých spoluhrá ov a súperov stretnú  
sa v priate skom duchu a zaspomína  si 
na asy, ke  ešte aktívne hrávali. Záro-
ve  poslúžil ako inšpirácia pre mladšiu 
generáciu hádzanárov, ktorí mali možnos  
vidie , že láska k tomuto športu pretrváva 
aj v neskoršom veku.

Organizátori podujatia vyjadrili spokoj-
nos  s priebehom turnaja a ocenili nadše-
nie všetkých zú astnených. Prís ubom do 
budúcnosti je aj skuto nos , že o veterán-
sku hádzanú je stále záujem, o dáva nádej, 
že sa podobné turnaje budú kona  aj v al-
ších rokoch.

Vladimír Mi ek, foto: Lucia Obžerová

Zorganizova  preteky pre majite ov 
psov a ich štvornohých milá ikov rally 
obedience (RO) som sa rozhodla ešte 

minulý rok, pretože tento šport mi jednodu-
cho u aril. Na rozdiel od iných kynologických 
disciplín, ako športová kynológia alebo agility, 
ktoré sú ur ené predovšetkým pre vyslovene 
športovo založených udí, je RO v podstate pre 
každého, kto chce so psom pracova .

o je rally obedience? 
Rally obedience je kynologický šport zalo-

žený na poslušnosti. Pochádza z USA, odkia  sa 
od roku 1990 postupne šíril najprv do Kanady 
a postupne do Európy. Na Slovensku si získava 
ob ubu najmä v posledných dvoch rokoch. 
Pre o vyvolal tento šport taký záujem u psi ká-
rov a športových kynológov? Odpove  je jed-
noduchá – RO je ur ená pre všetky plemená, 
pre psy a psovodov každého veku, pohlavia 
a fyzickej kondície. Trénova  a preteka  môže 
tak die a, ako aj starší psovod alebo psík, ktorý 
je z dôvodu veku alebo hendikepu z iných dru-
hov športu vyradený. 

Vz ah psovod a pes
V tréningu a pri výstavbe parkúru je 

potrebné ma  vytla ené karti ky s cvikmi 
a zopár základných pomôcok. Parkúr bol 
prevzatý zo sú aže agility, pretože v om ide 
takisto o prekonanie trate s úlohami opísa-
nými na kartách, ktoré sú rozmiestnené na 
ploche. S parkúrom sa tím oboznámi po as 
jeho obhliadky pred samotnými pretekmi. 
Hodnotí sa vz ah psovod 
a pes (nátlak, fyzický trest 
alebo donucovacie pro-
striedky vedú k diskvalifi-
kácii), správnos  a presnos  
práce psovoda a psa, pri om 
za chybu dostane tím trestné 
body, ktoré sa odpo ítajú od 
maxima 100 bodov. Sú asne 
sa meria as potrebný na 
prekonanie trate. Dôležitá je 
výsledná známka (výborná, 
ve mi dobrá, dobrá a nespl-
nil skúšku) a as, ktoré 
dokopy ur ia poradie tímov 

v pretekoch. Tím so známkou výborná môže 
postúpi  do vyššej triedy.

Pekná ú as
Preteky sa konali vo Vysokej pri Morave 

na futbalovom ihrisku, ktoré organizátorom 
nezištne poskytla obec. Vedúcou akcie bola 
Beata Lacíková, predsední ka KK Stupava, 
a rozhodcom RO Martina Kolevová. Cel-

kovo sa na sú aži predsta-
vilo 23 pretekárov v dvoch 
triedach ROZ (za iato níci) 
a RO1 a v dvoch kategó-
riách dospelí a junior 2 (deti 
od 12 do 16 rokov). 

Za KK Stupava sme mali 
naozaj peknú ú as  – 9 pre-
tekárov, z ktorých dvaja stáli 
na stupni ví azov. V kategó-
rii dospelých OBZ sa so 
známkou výborná umiest-
nila na 3. mieste Katarína 
Murracas so psom Honey, 
na 5. mieste Petra Balážová 

s Clark Old Nouvelle Route, na 6. mieste O ga 
Šipko s Can´t Stand the Rain Martheline a so 
známkou ve mi dobre sa na 7. mieste umiest-
nila Lucia Svr ek Tarabová so psom UFO love 
from Tatras. Ostatní získali známku dobrá, 
pri om skúšku absolvovali úspešne všetci. 
V kategórii junior 2 sa umiestnil na 1. mieste 
Jonatan ech so psom Charlie. 

Vydarené podujatie
Na organizácii pretekov sa podie ali leno-

via a priatelia Kynologického klubu Stupava, 
ktorí pripravili pre sú ažiacich na ob erstve-
nie nielen vodu, aj a kávu, ale upiekli i kolá-
iky. V aka podpore sponzorov zo Stupavy 

a z kynologických firiem sme pretekárom 
mohli da  aj pekné dar eky. Rovnako však 
potešili i kvety na výzdobu areálu, ktoré nám 
poskytla pani Mikušová, a nádherné fotografie 
od nášho kamaráta Tomáša. Všetkým ve mi 
pekne akujeme. 

Beata Lacíková, predsední ka KK Stupava, 
foto: Tomáš Sokol

Hádzanárky HC Tatran Stupava vyhrali 1. ligu!

Kynologický klub Stupava pripravil prvú rally obedience na Záhorí  

Skvelý úspech sa podaril hádzanárkam HC Tatran Stupava. 
Ženy zo Záhoria suverénne ovládli 1. ligu, ke  si ví azstvo 
v sú aži zabezpe ili už dve kolá pred koncom ví azstvom 
nad Bánovcami nad Bebravou.



17. 3. 2024 3D West Cup 2024, Bojná – 
1. kolo/1. kolo Slovenského pohára
v 3D lukostre be (pod SLZ)
BB diev atá: 3. miesto: Zuzka Mardiaková (LK Fityfal)
BB chlapci: 1. miesto: Ivo Šaling (LK Fityfal)
BB chlapci: 2. miesto: Štefan Gažák (LK Fityfal)
PBHB kadetky: 1. miesto: Pavla Gažáková (LK Fityfal)
PBHB ženy: 2. miesto: So a Gažáková (LK Fityfal)
TRLB kadeti: 1. miesto: Adam Hajdu (LK Fityfal)
TRLB muži: 3. miesto: Michal Truhlá  (LK Fityfal)

23. 3. 2024, SLOVENSKÝ POHÁR SLA 3D 
2024 – 1. kolo, Bojná
BB chlapci: 1. miesto: Ivo Šaling (LK Fityfal)
BB chlapci: 3. miesto: Branislav Petrík (LK Stupava)
BB kadetky*: 1. miesto: Laura Strošová (LK Stupava)
BB veteránky: 3. miesto: Kristína Prekopová (LK Stupava)

7. 4. 2024, Južná Pä ka 2024 – 1. kolo, 
Hurbanovo
BB diev atá: 1. miesto: Emília Hanková (LK Stupava)
BB chlapci: 3. miesto: Artem Popovych (LK Stupava)
BB veteránky: 1. miesto: Kristína Prekopová (LK Stupava)
TRLB diev atá: 1. miesto: Jazmína Janešíková (LK Stupava)

13. 4. 2024, SLOVENSKÝ POHÁR SLA 3D 
2024 – 2. kolo, Podviš ové
BB diev atá: 2. miesto: Emília Hanková (LK Stupava)
BB chlapci: 1. miesto: Ivo Šaling (LK Fityfal)
BB kadetky: 2. miesto: Laura Strošová (LK Stupava)

14. 4. 2024, 3D West Cup 2024 – 2. kolo, 
Podviš ové/2. kolo Slovenského pohára 
v 3D lukostre be (pod SLZ)
BB chlapci: 1. miesto: Ivo Šaling (LK Fityfal)
BB chlapci: 2. miesto: Štefan Gažák (LK Fityfal)
BB diev atá: 2. miesto: Zuzka Mardiaková (LK Fityfal)
BB kadeti: 3. miesto: Matúš Kubi ák (LK Fityfal)
PBHB kadetky: 1. miesto: Pavla Gažáková (LK Fityfal)
PBHB ženy: 2. miesto: So a Gažáková (LK Fityfal)
TRRB chlapci: 2. miesto: Tobias Bálint (LK Fityfal)

28. 4. 2024, Južná Pä ka 2024 – 2. kolo, 
Zlatná na Ostrove
BB chlapci: 2. miesto: Artem Popovych (LK Stupava)
BB diev atá: 1. miesto: Emília Hanková (LK Stupava)
BB diev atá: 3. miesto: Nina Prusenková (LK Stupava)
BB kadetky: 1. miesto: Laura Strošová (LK Stupava)
BB veteránky: 1. miesto: Kristína Prekopová (LK Stupava)
TRLB diev atá: 1. miesto: Jazmína Janešíková (LK Stupava)
PBHB ženy: 2. miesto: So a Gažáková (LK Fityfal)

Sú aže mimo organizácie SLZ a SLA3D
V sobotu 20. 4. 2024 mali stupavskí lukostrelci nabitý 

program. LK Stupava organizoval v Stupave sú až so zahra-
ni nou ú as ou – 3D pohár strednej Európy, kde sa zú ast-
nili lenovia organiza ného klubu. 
BB chlapci: 1. miesto: Branislav Petrík (LK Stupava)
BB chlapci: 2. miesto: Artem Popovych (LK Stupava)

BB diev atá: 1. miesto: Emília Hanková (LK Stupava)
BB diev atá: 2. miesto: Nikola Krucov inová (LK Stupava)
BB diev atá: 3. miesto: Nina Prusenková (LK Stupava)
BB kadeti: 1.miesto: Ján Krucov in (LK Stupava)
BB veteránky: 1. miesto: Kristína Prekopová (LK Stupava)
BB veteráni: 3. miesto: Ivan Filip (LK Stupava)
TRLB diev atá: 1. miesto: Jazmína Janešíková (LK Stupava)
TRLB ženy: 2. miesto: Ksenija Petrík (LK Stupava)
Okrem umiestnení na stupienku ví azov klub získal tri štvrté 
miesta (Milan Slivka, Matúš Slivka, Alexandra Janešíková).

Športovci z LK Fityfal sa v túto daždivú 
sobotu zú astnili na tradi nom 
medzinárodnom Turnaji troch krajín 
v rakúskom Hohenau. 

Trinás  športovcov reprezentovalo Stupavu a Slovensko 
v konkurencii viac ako 200 športovcov zo štyroch krajín 
na náro nej trati a v typicky aprílovom po así si vybojovali 
12 medailových umiestnení a jedno štvrté miesto.
BB chlapci: 1. miesto: Štefan Gažák (LK Fityfal)
BB chlapci: 2. miesto: Janko Borlok (LK Fityfal)
BB diev atá: 2. miesto: Zuzka Mardiaková (LK Fityfal)
TRRB diev atá: 2. miesto: Lima Aldaam (LK Fityfal)
BB kadeti: 3. miesto: Matúš Kubi ák (LK Fityfal)
PBHB kadetky: 1. miesto: Pavla Gažáková (LK Fityfal)
TRLB kadeti: 1. miesto: Adam Hajdu (LK Fityfal)
BB kadetky: 1. miesto: Sára Aldaam (LK Fityfal)
BB ženy: 3. miesto: Laura Truhlá ová (LK Fityfal)
PBHB ženy: 1. miesto: So a Gažáková (LK Fityfal)
PBHB muži: 3. miesto: Matej Mardiak (LK Fityfal)
TRLB muži: 2. miesto: Michal Truhlá  (LK Fityfal)

Všetkým gratulujeme za vynikajúcu reprezentáciu!
SG, foto: Ivan Filip

 

PREDAJ  

A SERVIS 

BICYKLOV

Hlavná 40
STUPAVA

www.koliesko.eu 

0903 743 881
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Otvorenie novej cyklistickej sezóny v zjazde 
bolo pre lenov CK Stupava ve mi úspešné. 
Z prvého kola Slovenského pohára, ktoré sa 

konalo v bikeparku Košútka ne aleko Hri ovej, si 
domov priviezli celkom štyri medaily a jedno štvrté 
miesto. Svoje si povedalo aj po asie, ke že pretekári 
zažili na trati tak slnie ko, ako aj daž ové prehánky.
V tímovej kategórii si stupavskí horskí cyklisti vybojo-
vali na Košútke 1. miesto. Medzi kadetmi získal Juraj 
Janešík 2. miesto a v juniorskej kategórii bol najrýchlejší 
Michal Hlobil a Jakub Lachkovi  skon il tretí. Okrem 
toho sa v kategórii masters umiestnil Viktor Michálek 
na 4. mieste. Našim fanúšikom akujeme za podporu!

SJ, foto: autorka

MEDAILOBRANIE 
NA KOŠÚTKE



BAZOVÝ SIRUP 
Najskôr si prevaríme 5 l vody.  Ke  ju 

odstavíme, tak tam pridáme 60 g kyseliny 
citrónovej. Do vychladenej vody ponoríme 
15 kvetov bazy na 24 hodín. 

Tento macerát precedíme do vä šieho 
hrnca a vsypeme 5 kg kryštálového cukru. 
Môžeme mierne prihria , aby sa rozpustil.
Nalejeme do dobre vy istených sklene-
ných fliaš, uzatvoríme, a kým vychladne, 

oto íme dolu zátkou. V špajze na zemi 
nám vydrží až do jesene. 

MÄTOVÝ SIRUP 
Do 4 l pohára dáme do polovice 

mätu. Dolejeme studenou vodou až po 

vrch. Necháme odstá  48 hodín. Potom 
nalejeme macerát aj s mätou do hrnca 
a 7 minút jemne prevaríme. 

Pridáme kyselinu citrónovú a scedíme. 
Následne pridávame postupne cukor, 
ktorý miešame, kým sa rozpustí. 

Nalejeme do sklenených fliaš, neste-
rilizujeme.

Angelika Kop anová, foto: švo
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POTREBUJEME
17 ks kvetov bazy
5 kg kryštálového cukru
5 l vody
60 g kyseliny citrónovej

POTREBUJEME
erstvú mätu

3 kg kryštálového cukru
100 g kyseliny citrónovej
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LETNÉ 
SIRUPY

Ur ite aj vy v lete radi siahnete po 
príjemne sladkej malinovke. Ideálne je, 
ke  si sirup vyrobíte sami. Tie domáce 
majú svoju nezamenite nú vô u a chu . 
Vyskúšajte bazový a mätový.
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